
2020. július Ára: 200 FtXXXII. évfolyam 7. szám
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Ízletes ételekkel, finom borokkal, és fergete-
ges hangulattal várta az érdeklődőket az Őszi 
Ászok Fesztivál, az Ács Károly Művelődési 
Központ rendezvénye. A horgászok, borászok, 
vadászok, lovászok, galambászok és nyulá-
szok valamint egyéb „ászok” hagyományosan 
szeptember harmadik hétvégéjén találkoznak 
a Duna parton, hogy szórakozzanak és szóra-
koztassanak. Idén sem volt ez másképp.
Vendégként köszönthettük Ráckeve testvér-
városainak küldöttségeit: Baktalórántháza, 
Dány, Gyergyócsomafalva, Kovin, Lukanyé-
nye, Beregsom és Székelykeve polgármeste-
reit, képviselőit. Műsorunkban bemutatko-
zott Gyergyócsomafalva Népi Zenekara és a 
Dányi Fúvószenekar is.

Beszámoló a 12-13. oldalon

Őszi Ászok Fesztivál
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Szeptemberi testületi beszámoló
Víziközmű-rendszer fejlesztési terv – Térségi térfigyelő központ kialakítása – Útkarbantartások

2023. szeptember 21-én Ráckeve Város 
Képviselő-testülete nyilvános testületi 
ülést tartott.
A képviselők egyhangúan elfogadták az előző 
képviselő-testületi ülés óta történt fontosabb 
eseményekről szóló polgármesteri beszámo-
lót, valamint a lejárt határ idejű határozatok 
végrehajtásáról szóló tájékoztatást.
Ráckeve Város Önkormányzatának Kép-
viselő-testülete elfogadta a Ráckeve, 
Dömsöd, Szigetbecse, Makád, Lórév, Apaj 
közműves szennyvízelvezetés és tisztítás 
víziközmű-rendszer, a Ráckeve közműves 
szennyvízelvezetés víziközmű-rendszer 
és a Ráckeve közműves ivóvízellátás vízi-
közmű-rendszer 2024-2038 időtávra szóló 
gördülő fejlesztési terveit (beruházási, fel-
újítási és pótlási tervrészeit.
A Képviselő-testület támogatta a Rózsa-
kerti átemelő felújítását, egyben felkérte 
a DAKÖV Kft. Ráckevei Üzemmérnökség 
vezetőjét, hogy a benyújtott költségvetés 
további egyeztetését – az anyagbeszerzés 
tekintetében – végezze el a külső vállalko-
zóval. A testület az átemelő elengedhetet-
len felújítására tekintettel, felhatalmaz-
ta a polgármestert a kivitelezési munkák 
DAKÖV Kft.-étől történő megrendelésére a 
víziközmű-szolgáltatásokról szóló 2011. évi 
CCIX. törvény 30.§-a és a hatályos Bérleti 
Üzemeltetési Szerződés alapján. A kivitele-
zéshez szükséges forrás a bérleti üzemelte-
tési szerződés alapján befolyt bérleti díj; az 
utólagos rácsatlakozási díjakból képződött, 
elkülönítetten kezelt tartalékalap, valamint 
a 2023 évi költségvetés általános tartaléka, 
ez utóbbi maximum 4,5 millió Ft értékben.
A testület úgy határozott, hogy a szenny-
vízhálózatokra a korábbi években befizetett 
érdekeltségi hozzájárulások és a rendszer 
használatához hiányzó berendezések te-
kintetében az alábbi jogi kérdések tisztá-
zása után hoz döntést: tisztázni szükséges, 
hogy az érdekeltségi hozzájárulás befizeté-
sével mire vált jogosulttá a befizető; a befi-
zetés óta bekötés nélkül eltelt 20 év elévü-
lési időnek számít-e. A képviselő-testület 
felkérte dr. Szeltner Gábor ügyvédet a fenti 
kérdések megvizsgálására.
A testület úgy döntött, hogy a Schneider 
Investment Kft. kérelmét (saját költségen 
történt közműkiépítésre hivatkozással) tá-
mogatja és a kft. tulajdonában lévő 8601/2 
hrsz., 8601/3 hrsz., 8601/4 hrsz., 8601/5 
hrsz., 8601/6 hrsz. ingatlanok tekintetében 

az utólagos közműcsatlakozási hozzájáru-
lás összegét 0 Ft-ban állapította meg.
A testület hozzájárult a Ráckeve város te-
rületén működő közterületi térfigyelő ka-
merarendszernek a Ráckevei Rendőrkapi-
tányság épületében kialakítandó térfigyelő 
központtal történő összekötéséhez és ezzel a 
Ráckeve Térségi Térfigyelő Központ (a továb-
biakban: Központ) kialakításához. A 2023. 
évi költségvetés általános tartaléka terhére 
biztosítja a Központ létesítéséhez szükséges 
bruttó 200  000 Ft-ot, valamint az üzemel-
tetés feltételeit biztosító további 200.000 
Ft / év összeget betervezi a következő évek 
költségvetéseibe. A képviselők felhatalmaz-
ták a polgármestert a létesítés, valamint az 
üzemeltetés feltételeit meghatározó, Kevenet 
Térfigyelő - Észak Kft.-vel kötendő vállalko-
zási szerződések, illetve a Ráckevei Rendőrka-
pitánysággal kötendő együttműködési és kö-
zös adatkezelési megállapodások aláírására.
A testület úgy határozott, hogy a Magyar 
Halászati Kultúráért Alapítvány részére, 
turisztikai, ökológiai és rekreációs haszno-
sítás céljából, az önkormányzat tulajdoná-
ban álló RSD 19+610/J fkm parti szelvény-
ben lévő, nagyhajók fogadására alkalmas 
közforgalmú kikötő északi irányban törté-
nő 3 db cölöpsoros meghosszabbításához 
és a BHG II. nevű 1955-ös Csepel-motoros 
halászhajó – múzeumi állóhajóként történő 
– állandó kiállításához tulajdonosi hozzá-
járulását adja. Felkérték a képviselők a ké-
relmezőt, hogy a cölöpsor kivitelezése előtt 
kérje meg a Hajózási Felügyelet engedélyét 
arra vonatkozóan, hogy az állóhajó terve-
zett elhelyezése nem akadályozza majd a 
hajóforgalmat és a közforgalmú kikötő biz-
tonságos használatát.
Az 51. sz. főút Ráckeve területét érintő sza-
kaszának fejlesztéséhez kapcsolódó telepü-
lésrendezési eszközök módosításának part-
nerségi egyeztetéséről szóló tájékoztatást, 
miszerint a partnerségi egyeztetés során a 
helyi építési szabályzat módosításának ter-
vezetével kapcsolatban módosító javaslat/
észrevétel nem született, a testület elfogad-
ta és lezártnak tekintette. A környezeti érté-
kelés elkészítését az illetékes közigazgatási 
szervek beérkezett nyilatkozatainak figye-
lembevételével pedig nem tartotta szüksé-
gesnek. A társadalmasítási folyamat lezá-
rultával felkérte a testület a polgármestert a 
végső szakmai véleményezési dokumentá-
ció összeállítására és egyszerűsített eljárás 

keretében az Állami Főépítész záró szakmai 
véleményének kikérésére.
A Képviselő‐testület a Településszerke-
zeti Terv módosítását jóváhagyta a Rác-
keve 0436/4-5 hrsz-ú ingatlanokat érintő 
csereerdősítés és fás-legelő kialakításához 
kapcsolódóan, azzal, hogy a Ráckeve Város 
a 165/2017. (VI. 21.) Kt. határozattal elfo-
gadott Településszerkezeti Terv módosul 
a tervezési terület vonatkozásában; hogy a 
TSZT‐Leírás‐M5 nevű fejezettel kiegészül. 
A testület úgy határozott, hogy a határo-
zat elfogadását követően a település köz-
igazgatási területén készülő szabályozási 
terveket a módosított Településszerkezeti 
Tervvel összhangban kell elkészíteni. Ez a 
határozat és mellékletei Ráckeve Város a 
165/2017. (VI. 21.) Kt. határozattal elfoga-
dott Településszerkezeti Tervével együtt 
érvényes, azzal együtt alkalmazandó. Fi-
gyelemmel a településfejlesztési koncepci-
óról, az integrált településfejlesztési straté-
giáról, és a településrendezési eszközökről, 
valamint egyes településrendezési sajátos 
jogintézményekről szóló 314/2012. (XI. 8.) 
Korm. rendelet 43.§ (1) bekezdés c) pontjá-
nak szabályaira, a határozat az elfogadását 
követő napon hatályba lépett.
A képviselő-testület támogatta a Szabó 
Attila Kenu Akadémia Sportegyesület ké-
relmét, mely a Ráckeve, Kossuth Lajos utca 
58. szám alatti ingatlanhoz tartozó stégek 
(RSD 19+790/J és 19+780/J) közösségi célra 
történő fennmaradására és további haszná-
latára vonatkozott – a kenu sportág és az is-
kolai testnevelés fejlesztése érdekében.
A testület úgy határozott, hogy a ráckevei 
autizmus spektrumzavarral küzdő, sajátos 
nevelési igényű gyermekek jövőbeni óvo-
dai nevelése tárgyában az Oktatási Hivatal 
iránymutatása függvényében a témát újból 
napirendre veszi, egyben felkérte az aljegy-
zőt, hogy gondoskodjon a helyi szintű szak-
mai egyeztető megbeszélések megszerve-
zéséről, Simsik Zsuzsanna önkormányzati 
képviselő kezdeményezésére.
A képviselők támogatták a Baptista Tevékeny 
Szeretet Misszió által kezdeményezett rácke-
vei lakosú szenvedélybetegek, és pszichiátri-
ai betegek nappali ellátását biztosító Új Esély 
Központnak Ráckeve településen való létre-
hozását, egyben felkérték az aljegyzőt, hogy a 
feladat-ellátási megállapodás megkötése cél-
jából az ügyet újból terjessze a képviselő-tes-
tület elé az ellátási rendszer jogszabályi, 
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törvényességi és Ráckeve és Környéke Gyer-
mekjóléti és Családsegítő Intézményfenntar-
tó Társulással való egyeztetését követően.
Ráckeve Város Önkormányzatának képvi-
selő-testülete elfogadta a város pénzügyi 
helyzetéről készült havi jelentést.
A testület szintén elfogadta a Ráckeve Város 
Önkormányzata 2023. évi költségvetésének 
1-7. havi teljesítéséről szóló tájékoztatást. A 
fakivágás keret kimerülése miatt kérte, hogy 
2.000 e Ft összeg kerüljön átcsoportosításra 
az általános tartalék terhére, valamint úgy 
határoztak, hogy 150.000 Ft pótelőirányza-
tot biztosítanak az Árpád Múzeum részére 
egy, a Patay László Városi Képtár koncep-
ciójába illő értékes, hagyatékból származó 
bútoregyüttes megvásárlása céljából. A pó-
telőirányzat forrása a 2023. évi költségvetés 
turisztikai tartaléka.
Ehhez a napirendi ponthoz kapcsolódóan 
a testület megállapította, hogy a Ráckeve 
Kossuth L. u. 78. ingatlan értékesítése során 
az ingatlan árának késedelmes beérkezését 
nem a vevő hibás teljesítése okozta, hanem 
az technikai problémákra vezethető vissza, 
így a szerződésben foglalt kötbér összegé-
től – összesen 160.000 Ft – eltekintett, arról 
lemondott. A képviselő-testület felkérte a 
jegyzőt, hogy erről tájékoztassa Dr. Szeltner 
Gábor megbízott ügyvédet.
A Ráckeve Szabadidő Sport Egyesület, a RÁ-
VÜSZ Nonprofit Kft. és az önkormányzat kö-
zötti, strandröplabda pálya bérlésére irányu-
ló 2022. évben kötött bérleti szerződésben 
foglalt, megszűnéssel kapcsolatos rendel-
kezésre vonatkozó kitételek között szereplő, 
napi 20.000 Ft használati díjat a Képvise-
lő-testület nem kívánta érvényesíteni, arról 
lemondott, mivel a késedelmes birtokbaa-
dás csak részben róható fel a bérlő részére.
Képviselő-testület a Ráckevei Települési Ér-
téktár Bizottság 2023. évi I. félévi munkájá-
ról szóló beszámolót elfogadta.
A Képviselő-testület felkérte a műszaki iro-
dát, hogy az alábbi nem szilárd burkolattal 
ellátott utak karbantartására az önkormány-
zat beszerzési szabályzata alapján kérjen be 
árajánlatokat utcánként: Arany János utca, 
Attila utca, Rezeda Iker köz között, Nyáry Pál 
köz eleje, Mackó utca, Akácos utca, Kála ut-
cáig, Tutaj utca Y utáni szakasza, Sarkantyús 
utca - Szeder utca csomópont, Páfrány köz, 
Szegfű köz. A testület az árajánlat kérést az 
alábbi vállalkozásoknak kérte megküldeni: 
Vitép’ 95 Kft., Viaduct Projekt Kft., Útépítő és 
Bontás Kft., Algép-Bau Kft., Mobiltrans Zrt. A 
képviselők felhatalmazták a polgármestert, 
hogy az árajánlatok ismeretében a maximális  
keretösszegig döntsön a karbantartandó ut-
cákról, és a legalacsonyabb összegű árajánla-
tot adó vállalkozástól a kivitelezési munkákat 

rendelje meg max. bruttó 13 millió forint ösz-
szeg erejéig, és felkérték a műszaki irodát, hogy 
vizsgálja meg a Tél utca, az Évszak utca, a Ha-
ladás utca és a Béke utca végének az állapotát.
A Képviselő-testület Simon Balázs képvise-
lő „Európa építése helyi képviselőkkel” tár-
gyú beszámolóját elfogadta.
A testület a „Fenntartható Városfejlesztési Stra-
tégia felülvizsgálatára” lefolytatott beszerzési 
eljárást érvényesnek és eredményesnek nyil-
vánította. Megállapította, hogy a beérkezett 
három érvényes ajánlat közül a Pro Regio Kö-
zép-Magyarországi Regionális Fejlesztési és 
Szolgáltató Nonprofit Kft. nyújtotta be a leg-
kedvezőbb összegű 3.930.000.- Ft + 27 %-os 
Áfás árajánlatot. Az összeg forrása a TOP 
PLUSZ-1.3.1-21-PT1- 2022- 00005. azonosító 
számú támogatási összeg. A képviselők fel-
kérték a jegyzőt, hogy készítse elő aláírásra a 
Pro Regio Nonprofit Kft. -vel kötendő megbí-
zási szerződést, melynek aláírására felhatal-
mazták a polgármestert.
A Somlyó-szigeten található 7308 hrsz.-ú 
önkormányzati út kitűzését és az út kiala-
kítását a (Mandula köztől kb. 280 m hosz-
szúságban és 2 m szélességben) forráshiány 
miatt a testület nem támogatta és felkérte 
a jegyzőt, hogy az önkormányzat 2024. évi 
költségvetési koncepciójában tervezze az út 
kialakításának költségeit.
A testület elfogadta dr. Juhász Judit 1. sz. ve-
gyes fogorvosi körzet praxisjoggal rendelkező 
ellátásért felelős fogorvos szerződés módosí-
tásra irányuló kérelmét az alábbiak szerint:
Rendelési idő:

Hétfő: 7,30-tól -14-ig
Kedd: 7,30-tól-14-ig
Szerda: 7,30-tól-18-ig iskolafogászat is
Csütörtök: nincs rendelés
Péntek: 7,30-tól -14-ig
Összesen: 30 óra /hét

A képviselők felkérték a jegyzőt, a Rácke-
ve, 1. számú vegyes fogorvosi körzet I/1911-
7/2020. számú feladat-ellátási szerződés 
módosítására és felhatalmazták a polgár-
mestert a módosító szerződés aláírására.
A testület elfogadta a Balatoni Hajózási Sport 
Egyesület kérelmét, miszerint bérbe ad a tu-
lajdonát képező MHSZ épület terasza alatti te-
rületből 40 m2 területet. A bérleti díjat 20.000 
Ft+ ÁFA/hó összegben állapította meg, hatá-
rozott időre 2023. október 1-től 2024. március 
31 ig. Felkérték a képviselők a polgármesteri 
hivatalt, hogy a háromoldalú bérleti szerző-
dést készítse elő, és felhatalmazták a polgár-
mestert a bérleti szerződés aláírására.
A Ráckeve Somlyó-sziget Kék-Duna sétány 
lakossági kérelemben foglaltakkal kapcso-
latban a testület úgy döntött, hogy a forga-
lomcsillapító küszöb elhelyezését a képvise-
lő-testület korábbi 164/2023. (V.18.) számú 

határozata szerint továbbra sem támogatja. 
Felkérte a műszaki irodát, hogy a napelemes 
lámpák lehetséges felszereléséhez folytasson 
egyeztetést az elektromos hálózat tulajdo-
nosával meghatározva a napelemes lámpák 
típusát, darabszámát, felszerelési helyeit. A 
képviselő-testület a napelemes lámpák fel-
szereléséről a teljes költség ismeretében a 
2024. évi koncepció tárgyalásánál hoz hatá-
rozatot. A képviselők a forgalomlassító táblák 
kihelyezését támogatták, egyúttal felkérték a 
műszaki irodát, hogy Simsik Zsuzsanna kép-
viselő asszonnyal egyeztesse le a tábla szöve-
gét, majd 2 darab tábla elkészítését rendelje 
meg. A képviselő-testület 2 db 30-as övezet 
tábla kihelyezését is indokoltnak tartja és fel-
kérte a RÁVÜSZ Kft., hogy a táblákat a Som-
lyó-sziget Kék-Duna sétányon a képviselő 
asszonnyal egyeztetett helyeken helyezze el.
A Sándor utcai lakossági kérelemben foglalt 
lakó- pihenő övezet kijelölésével a képvi-
selők nem értettek egyet, viszont támogat-
ták 30-as övezet tábla kihelyezését. Felkér-
ték a RÁVÜSZ Nonprofit Kft.-ét 2 db 30-as 
övezet tábla beszerzésére és kihelyezésére a 
Sándor utca Thököly utca csatlakozásában 
és a Tárogató utca elejére.
Megadta tulajdonosi hozzájárulását ma-
gánszemély kérelmező számára a testület a 
Ráckeve külterület 0279/3 hrsz-ú ingatlan 
42 m2 területét érintő időleges más célú 
hasznosítási ingatlanügyi eljárás lefolyta-
tásához ivóvíz bekötővezeték elhelyezése 
céljából. Úgy döntöttek a képviselők, hogy 
az eljárás során felmerülő összes költség 
(földvédelmi járulék és eljárási megfizetése 
stb.) kérelmezőt terheli.
A testület a Ráckeve Somlyó utca 36. szám 
alatt lévő Önkormányzati üres területből 2 
db jármű (LZM-050, WAV-112 frsz-ú) par-
koltatása céljából tulajdonosi hozzájárulását 
adta 2023. október 20-23 közötti időszakban.

A testület az alábbi rendeletet fogadta el:

Ráckeve Város Önkormányzata Képvise-
lő-testülete módosította a környezetvédelem 
részleges helyi szabályozásáról szóló 12/2001.
(IX.24.) számú rendeletét és elfogadta a 
17/2023. (IX. 21.) önkormányzati rendeletet.
Módosította a Helyi építési szabályzatáról 
szóló 14/2017.(VI.22.) sz. rendeletét. 
Továbbá megalkotta az önkormányzati va-
gyonról és vagyongazdálkodás rendjéről 
szóló 18/2023.(IX.26.) rendeletét.

A rendeletek és határozatok a város honlapján 
(www.rackeve.hu), a dokumentumok között, a 
képviselő-testület anyagai között olvashatóak.

Jáki Réka
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Kerti hulladék égetés
Ráckeve Város Önkormányzatának a kör-
nyezetvédelem részleges helyi szabályozá-
sáról szóló 12/2001.(IX.24.) sz. önkormány-
zati rendelete alapján, kerti hulladékot a 
város belterületén február 1. és április 30. 
közötti időszakban, illetve szeptember 1. 
és december 15. közötti időszakban min-
den páros hét pénteki napján 8.00 és 20.00 
óra között lehet égetni.

Felhívjuk a lakosság figyelmét, hogy ün-
nepnapokon és hétvégén tilos az égetés.

Kérjük a lakosságot, hogy a további rendel-
kezésre álló engedélyezett időpontban vé-
gezzék e tevékenységet.

Dr. Jambrik Anna
jegyző

Gyermekorvosi pályázat
Ráckeve Város Önkormányzatának Képvi-
selő-testülete lakhatás biztosítása mellett 
pályázatot hirdet Ráckeve VI. számú házi 
gyermekorvosi körzet ellátására, praxisjog 
betöltésére. A praxisjog térítésmentesen ke-
rül átadásra a nyertes pályázó részére.
A feladatellátás helye: 2300 Ráckeve, 
Szent István tér 5. szám alatt található 
rendelő. A házi gyermekorvosi körzet je-
lenleg helyettesítéssel ellátott. Eredmé-
nyes pályázat esetén az önkormányzat 
határozatlan időre szóló feladatellátási 

szerződést köt, melyben a felek a működés 
feltételeit rögzítik.
A pályázati kiírással kapcsolatosan további 
információt 06-70-375-9641-es telefonszá-
mon Dr. Rupp-Müller Melinda aljegyző nyújt.
A praxis egy éve betöltetlen, arra letele-
pedi támogatás igényelhető.
Pályázati kiírás teljes szövege a város hon-
lapján, illetve az okfo.gov.hu oldalon meg-
tekinthető.

dr. Rupp-Müller Melinda aljegyző

Tájékoztatás
Gyermekorvosi helyettesítésről

Ráckeve VI. számú házi gyermekorvosi 
körzet feladat ellátását az önkormány-
zat 2022. december 1. napjától újabb 
egy évre helyettesítéssel biztosítja, 
melyre DR. SZEKSZÁRDI MARGIT és 
DR. CZÚTH IBOLYA orvosokkal meg-
bízási szerződést köt.

dr. Rupp-Müller Melinda
aljegyző

rendeltetés nem helyezhető el. Az utcában víz, 
csatorna és villany került kiépítésre. Az ingat-
lanok füves felületű, szabályos formájú telkek.
Az értékesítéssel kapcsolatban érdeklődni 
lehet a Polgármesteri Hivatal Műszaki Iro-
dáján az alábbi elérhetőségeken:
Tel.: 06/24-523-345, 344 vagy muszak@
rackeve.hu

Eladó önkormányzati ingatlanok
Somlyó-sziget Tájékoztató ebösszeírásról!

Ráckeve Város Önkormányzata az ál-
latok védelméről és kíméletéről szóló 
1998. évi XXVIII. törvény (továbbiak-
ban: Ávtv.) 42/B. § (1) bekezdése alap-
ján az ebrendészeti feladatok elvégzé-
se érdekében, a veszettség elleni oltás 
járványvédelmi vonatkozásaira való 
tekintettel a 2023. szeptember 1. és 
2023. november 30. napja között 
ebösszeírást tart.

Az eb tulajdonosa/tartója köteles az 
Ávtv 42/A. § (4) bekezdése szerinti 
adatokat az önkormányzat rendelke-
zésére bocsátani.

A 2023. évi ebösszeírás során kérjük a 
Ráckeve közigazgatási területén tar-
tott négy hónaposnál idősebb ebek 
tulajdonosait/tartóit, hogy az „Ebösz-
szeíró adatlapot” kitölteni és az alábbi 
lehetőségekkel élve fenti időszakban 
leadni szíveskedjenek:

TÁJÉKOZTATÁS

A Vidékfejlesztési Program keretén belül a Fel-
ső-Homokhátság Vidékfejlesztési Egyesület 
működési területén meghirdetett VP6-19.2.1-
33-6-20 kódszámú, Felső-Homokhátság Vi-
dékfeejlesztési Egyesület – Helyi turisztikai kí-
nálat bővítése c. felhívás alapján Ráckeve Város 
Önkormányzata eredményesen pályázott.
A projekt címe: Vadkacsa szabadstrand 
kempingének fejlesztése, a hozzátartozó 
szolgáltatások kialakításával.
A projekt azonosító száma: 3377609007
A szerződött támogatás összege: 24 999 998 Ft
A támogatás mértéke: 100 %
A projekt tartalmának rövid bemutatása: A Vad-
kacsa Szabadstrand és Kemping területén egy db 
4 fő elhelyezésére alkalmas vendégház épület lé-
tesítése, melyben nappali és hálórész kerül kiala-
kításra, terasza a Dunára néz. A területen lakóko-
csi elektromos csatlakozási pontok létesülnek és 
10 férőhelyes kerékpár tárolót helyezünk ki.
A projekt tervezett befejezési dátuma: 
2023. november 30.

Ráckeve Város Önkormányzata

• postai úton (cím: Ráckevei Polgár-
mesteri Hivatal, 2300 Ráckeve, Szent 
István tér 4.) vagy

• Ráckeve Polgármesteri Hivatal I. 
emeltén elhelyezett levélgyűjtő lá-
dában elhelyezni.

Az adatlap letölthető a www.rackeve.
hu oldalról, illetve az a hivatalban is 
átvehető.

Felhívjuk a figyelmet arra, hogy az 
ebösszeírásra során az adatszolgál-
tatási kötelezettség elmulasztása 
állatvédelmi bírságot vonhat maga 
után.

Ráckeve Város Önkormányzata to-
vábbra sem vezet be ebadót. Közös 
érdek, hogy tekintettel legyünk házi 
kedvenceink és a környező lakóközös-
ségek igényeire, ezért a kötelező adat-
szolgáltatást minden ebtulajdonos/
ebtartó teljesítse.

dr. Rupp-Müller Melinda 
aljegyző
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Segítségnyújtás a tűzkárosult családoknak
Az önkormányzat átmeneti lakhatást és gyorssegélyt biztosít

12 000 m2 felújítás az intézményekben!
Fogvatartottak végezték a festési munkálatokat

Azonnali krízislakás és 400 000 ezer forint 
gyorssegély kiutalásáról döntött Vereckei 
Zoltán polgármester egy újabb ráckevei 
tűzkárosult család javára.
Augusztus 26-án ismét egy lakóingat-
lanban pusztított tűz Ráckevén, aminek 
következtében az épület csaknem egésze 
lakhatatlanná vált. A házban lakók átmene-
tileg barátoknál, rokonoknál és az udvaron 
álló személyautóban húzták meg magu-
kat azóta éjszakára. Ezen kívánt enyhíteni 
a Ráckeve Város Önkormányzata nevében 
tett javaslat, amelynek köszönhetően egy 
éppen üresen álló ingatlant minősített  
krízislakássá a polgármester, s ajánlotta fel 
átmeneti lakhatási célra, gyorssegély uta-
lásával együtt. A döntésre az Egészségügyi 
és Szociális Bizottság elnökével, Szente An-
namáriával folytatott helyszíni bejárás és 
egyeztetés után került sor.
Az egyelőre bútorozatlan ingatlant más 
felajánlásoknak is köszönhetően már a 

következő héten birtokba vehette a család 
több tagja.

Ezzel együtt már két tűzkárosult család 
él ingatlanuk helyreállításáig krízisla-

kásban Ráckevén, amelyek után az ön-
kormányzat türelmi időig nem számol fel 
bérleti díjat.

Ráckeve facebook

Helyenként 15 éves elmaradást is pótolva, 
mintegy 12 000 m2 falfelületet festett újra 
térítésmentesen a Tököli Országos Bünte-
tés-végrehajtási Intézet több fogvatartottja 
a nyár során Ráckeve Város intézményei-
ben. A munkálatokra az önkormányzat és 
a Tököli Országos Büntetés-végrehajtási 
Intézet közötti szerződés alapján került sor, 
amelynek köszönhetően idén négy óvoda-

épület és a bölcsőde belső terei újultak meg. 
A kezdeményezés keretében, a megfelelő 
biztonsági szabályok betartásával, szabad-
ságvesztési büntetésüket töltő, szaktudás-
sal, szakképesítéssel rendelkező fogvatar-
tottak dolgoztak. A reintegrációs program, 
amely nemcsak a város lakóinak környe-
zetét tette szebbé, hanem a fogvatartottak 
társadalomba történő beilleszkedését és 

szabadulásának feltételét is elősegíti, egy-
ben nagymértékű segítséget jelent Ráckeve 
önkormányzatának is, amelynek csak az 
anyagköltséget kellett állnia.
Ráckeve Város Önkormányzata és intéz-
ményei nevében köszönjük a teljes körű 
együttműködést és a jó minőségű munkát!

Ráckeve facebookMegszépültek a csoportszobák

A megújultak az öltözőrészek
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Testvérvárosokban jártunk
Baktalórántháza 30 éve város

Vendégeket fogadtunk az Őszi Ászok Fesztiválon
Testvérvárosi találkozó Ráckevén

350 éve indult az oktatás Dányban

Baktalórántháza 30 éve nyerte el városi 
rangját, ezért e neves évfordulót Őszi Városi 
Napok keretében ünnepelte meg a település.
Az eseményen ünnepi köszöntők hangzot-
tak el, majd verses zenés műsor és a városi 
kitüntetések átadása követte egymást a De-
genfeld kastélymúzeum parkjában.
Szintén a Degenfeld kastélymúzeumban te-
kinthettük meg a „30 éves városom” címmel 
készült kiállítást, amely helyi alkotók keze 
munkáját dicséri. Este a Mandala dalszín-
ház társulatának Liliomfi című előadásán 
vettünk részt, amelyet Mikó István Já-
szai-díjas, Kiváló és érdemes művész állí-
tott színpadra.

Vasárnap délelőtt került sor a vármegyei 
C kategóriás fogathajtó verseny döntőjére. 
A rendezvény alatt zajlott a főzőverseny 
és a különböző kézműves foglalkozásokon 
megtekinthettük hogyan is dolgozott régen 
egy kovácsmester.
Az este folyamán a környező települések hí-
res fellépői szórakoztatták a közönséget és 
az ünnepnap egy gyönyörű szép tűzijáték-
kal zárult.
Bár elfáradva, de küldöttségünk élmények-
kel tele térhetett haza.

Köszönjük szépen Baktalórántházának a 
szíves vendéglátást!

„Ti nem akartok semmi rosszat, 
Isten a tanútok reá. 
De nincsen, aki köztetek 
E szent harcot ne állaná. 
Ehhez Isten mindannyitoknak 
Vitathatatlan jogot ád: 
Ne hagyjátok a templomot, 
A templomot s az iskolát!”

(Reményik Sándor: Templom és iskola)

350 évvel ezelőtt indult Dány testvérte-
lepülésünkön az oktatás. E jeles esemény 
megünneplésére hívtak minket augusztus 
utolsó hétvégéjén. A Szent Jakab emlékére 

állított templomban tartott ünnepi szent-
misét követően, a Szent Imre közösségi ház-
nál avattunk emléktáblát.
Ezt követően egy igen jó hangulatú délután 
vette kezdetét, 15 önkormányzati és civil szer-
vezet főzte bográcsban az ételeket, amelyeket 
a délután folyamán a város apraja-nagyja 
megkóstolhatott. Országos hírű fellépők tet-
ték még kellemesebbé a hangulatot.
Ismét feledhetetlen napokat élt át kis csa-
patunk.

Köszönjük szépen Dány Képviselő-testüle-
tének a szíves fogadtatást!

Az idei évben nagy örömünkre 7 testvérte-
lepülésünkről hatvanketten döntöttek úgy, 
hogy a háromnapos testvérvárosi találkozó 
valamelyik napján, vagy mindhárom napon 
részt vesznek.

A találkozón részt vett települések:
Székelykeve (1994)
Legrégebbi testvérvárosunk Szerbiában 
található.
Kovin (1996)
Szintén Szerbiában található Montenegró 
köztársaságban.

Lukanénye (2001)
Szlovákiában található a nagykürtösi já-
rásban.
Gyergyócsomafalva (2000)
Románia/Erdély Hargita megyében található.
Baktalórántháza (2007)
Magyarországon Szabolcs-Szatmár-Bereg 
vármegyében található.
Dány (2017)
Magyarországon Pest vármegyében található
Beregsom (2018)
Ukrajna /Kárpátalja
További testvérvárosunk még Calden Né-

metországi település, de nekik az időpont 
nem volt megfelelő, ezért egy héttel előbb 
találkozott velük Vereckei Zoltán polgár-
mester úr.

A Bethlen Gábor Alapkezelő pályáza-
tán elnyert összegnek köszönhetően 
tartalmas napokat tölthettünk együtt. 
A péntek esti díszvacsora után szombaton, 
nagyon korán keltünk útra, hogy régi törté-
nelmi helyeink közül a majki Kamalduli Re-
meteség templomát, a tatai Esterházy várat, 
a tatai Fényes Tanösvényt, valamint a mind-
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annyiunk számára igen nagy jelentőséggel 
bíró turulmadarat közösen meglátogassuk. 
A szerzetesek templomában nagy lexikális 
tudással bíró, hihetetlenül magával ragadó 
tárlatvezető hölgyet ismerhettünk meg, aki 
az építéstől egészen napjainkig végigveze-
tett minket a kis falu történelmén.
A tatai sportvendéglőben elfogyasztott 
ebéd után megtekintettük a sportpályát, 
ahol kiderült hogy 1981-ben ott játszott a 
Real Madrid, akiket Tata labdarúgócsapata 
megvert 2:1-re.
Ezek után a 13-14. század fordulóján tatai 
várba vezetett utunk, amely Luxemburgi 
Zsigmond, majd Mátyás király kedves tar-
tózkodó helye volt. A látogatást követően 
Magyarország legrégebbi mesterséges ha-
lastava partján sétálva kaptunk tájékoz-
tatást a város egyéb nevezetességeiről, így 
– többek között – az Eszterházy-kastélyról, 
vízimalmokról, ismert polgárokról.
Következő állomásunk a tatai Fényes Tanös-
vény volt, amely 143 állomással rendelkező, 
másfél kilométer hosszú ökoturisztikai út-
vonal. Az egyszerre informatív és szórakoz-
tató turisztikai létesítményben természete-
sen mi körülbelül másfél órát sétáltunk, de 
én azt gondolom, hogy ezen a helyen el le-
hetne tölteni akár egy egész napot is. A lápos 
részek és láperdők karcforrásai 1973-ra a bá-
nyászat miatt kiapadtak, de a kétezres évek-
ben ismét feltörtek az enyhén szénsavas, 
22 celsius fokos források. Nagyon gazdag 
növény és állatvilága van ennek a vidéknek, 
megtalálható itt például a fokozottan veszé-
lyeztetett pókbangó, a fehér tündérrózsa és 
a selymes boglárka, az állatok közül pedig az 
erdei fülesbagoly és a cigányréce.
Hazafelé meglátogattuk a turul emlékmű-
vet Tatabánya, Újváros részén a Kőhegyen, 
amelyet az 907-es bánhidai csata emléké-
re állítottak, mint ahogy azt megtudtuk 
Vereckei Zoltán polgármester úrtól, aki 
nagyon jó idegenvezetőnk is volt. A szobor 

egy turul madarat ábrázol, amely szárnyá-
val megvédi Bánhidát.
Szeretném megköszönni a gyergyócsoma-
falvi zenészeknek, hogy a nap folyamán 
elkápráztattak minket muzsikájukkal és 
Gyergyócsomafalva polgármesterének, 
Márton László Szilárdnak, valamint kép-
viselő-testületének, hogy számunkra ezt a 
közös élményt lehetővé tették!
Vasárnap a reggeli mise után, amelyet a 
ráckevei Keresztelő Szent János katolikus 
templomban hallgattunk meg testvérvárosi 
vendégeinkkel, csatlakoztunk a Duna par-
ton az Őszi Ászok Fesztiválhoz.
Már javában zajlott a szorgos munka, hiszen 
reggel 7 órától a Polgármesteri Hivatal dol-
gozói és a képviselő-testület néhány tagja, 
civilekkel kiegészülve főzték bográcsban az 
ebédre szánt finomabbnál finomabb ételeket.
A babgulyás és a túróscsusza olyannyira jól 
sikerült, hogy a Szabadtűzi Lovagrend zsű-
rije egyéb étel kategóriában 3. helyezésre 
méltatta.
A rendezvényen részt vett még az önkor-
mányzat megkeresésére egy intézményünk, 
az Óvod-ászok elnevezéssel az óvónők csa-
pata. Halászlével várták a vendégeket, ame-
lyet a zsűri harmadik hellyel jutalmazott. 
Az óvónők a nap folyamán egy bordásfalra 
való összeget gyűjtöttek össze a becsület-
kasszába. Gratulálok nekik!
A nap zárásaként bemutatkoztak testvérvá-
rosaink, azaz Gyergyócsomafalva zenészei, 
akik egy népdalcsokrot hoztak nekünk, va-
lamint Dány fúvószenekara.
Szeretném megköszönni dr. Jambrik Anná-
nak, Ráckeve város jegyzőjének azt a hihetet-
lenül összehangolt munkát, amellyel lehe-
tővé tette, hogy minden fennakadás nélkül, 
rendben lezajlott a vasárnapi vendégfoga-
dás. A nap folyamán, amellett, hogy körülbe-
lül 150 vendéget láttak el a hivatal munka-
társaival étellel, itallal még arra is kiterjedt a 
figyelmük, hogy a helyszínen kihelyezett be-

csületkasszába a februári és augusztusi rác-
kevei tűzkárosult családok javára gyűjtsenek.
Köszönöm szépen a Polgármesteri Hiva-
tal dolgozóinak: Zöleiné Suldi Karinának, 
Nagy Albertnek, Cseh Fruzsinának és fiá-
nak Olivérnek, Baloghné Kovács Marian-
nak, Beckné Lábdi Viktóriának, Jambrik 
Lillának, Balázs Árpádnak a főzésben való 
részvételüket. A képviselő-testület megje-
lent tagjainak: Vereckei Zoltán polgármes-
ternek, Papp László alpolgármesternek, 
Mester Csaba, Kulcsár Péter képviselőknek 
a közreműködésüket, valamint Mészáros 
Ferencnek, Mészáros Ferencné Rozinak és 
Fülöp Istvánnak az egész napos segítsé-
get. A VIGI konyhából Major Brigittának a 
finom süteményt és az egész napos segít-
séget, Almási Zoltánnak a pakolásban való 
munkáját, a Rávüsz Kft. munkatársainak 
minden segítségét, az Ács Károly Művelő-
dési Központ munkatársainak a szervezést, 
a Ráckevei Tourinform munkatársainak 
a szombati programunk összeállítását, a 
Cserna testvéreknek, hogy minden rendez-
vényünkön számíthatunk rájuk. A hivatal 
dolgozóinak pedig az együttműködést, 

akik munkájukkal a háttérben hozzájárul-
tak a rendezvény létrejöttéhez!
És végül, de nem utolsósorban köszönöm 
szépen vendégeinknek, hogy elfogadták 
meghívásunkat és szívből remélem, hogy 
jól érezték magukat!
Jövőre veletek ugyanitt!

Szente Annamária
Civil Kapcsolatokért Felelős Tanácsnok

Testvérvárosi Kapcsolatokért Felelős 
Tanácsnok
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Becsengettek…

Nyugdíjas dolgozók találkozója a bölcsődében

2023. szeptember elsején egy teljes ener-
getikai felújításon „átesett”, gyönyörűen 
felújított épületben 471 tanulóval megkez-
dődött a tanév a Ráckevei Árpád Fejede-
lem Általános Iskolában. Belső tereinket a 
szülők által lefestett ajtók még szebbé va-
rázsolták. Az első évfolyamon három osz-
tályban, 77 gyerek boldog arcát láthattuk 
az ünnepélyes tanévnyitón. A hagyomá-
nyos tanrend szerint tanulókon kívül elin-
dult egy német nemzetiségi, valamint egy 
sportiskolai osztályunk is.
A német nemzetiségi osztály indítása már 
régi hagyomány intézményünkben, de az 
idén nagy örömünkre, a Ráckevei Német 
Nemzetiségi Önkormányzat vezetőjét, Ka-
pocsi Karint is kollégáink között tudhat-
juk, aki nagy tervekkel indul az előttünk 
álló tanévnek. Már az első lépések meg-
történtek azzal, hogy a caldeni küldöttség, 
Maik Mackewitz polgármester és képvise-
lői meglátogattak bennünket, megnézték 
német nyelvi órán gyermekeinket, s egy jót 
beszélgettünk, mely a jövőt tekintve remél-
jük gyümölcsöző lesz.
Sportosztályosaink, ugyanúgy, mint a ta-
valyi elsősök, a tankerület támogatásával, 
heti egy órában úszni járnak az uszodába. 
Busszal mennek, busszal jönnek, s a szak-

képzett oktatók segítségével a tanév végére 
reményeink szerint mindannyian megta-
nulnak úszni. Az elmúlt tanévhez hason-
lóan szeretnénk olimpiai- és világbajno-
kokkal megismertetni őket, melynek egyik 

állomása a tavaszi Nagy Sportágválasztó 
lesz, de iskolánkba is meghívunk néhány 
eredményes sportolót, többek között isko-
lánk volt tanulóit is.
Szeptemberben már több osztály volt erdei 
iskolában, melynek lehetőségét ezúton is 
köszönjük a Ráckevei Vadásztársaságnak, 
Pálinkás István vadásznak.
Mivel Örökös Öko-Iskola vagyunk, részt 
veszünk minden olyan megmozduláson, 
mellyel védhetjük a környezetünket, ezért 
beneveztünk a Sulizsák programra.
Ebben a hónapban közlekedés biztonsági 
előadást is hallhatnak a nagyobbak Benda 
Kálmán rendőr főtörzszászlós előadásá-
ban, az EU Biztonság Hete Program kere-
tében.
Az Autómentes Világnap alkalmából osztá-
lyonkénti versenyt hirdettünk, hogy ezen a 
napon (szeptember 22.) minél többen ke-
rékpárral vagy gyalog érkezzenek.
Az Európai Diáksport Napján 2023 métert 
futnak diákjaink, egy reggeli közös beme-
legítés után.
A Népmese Napja alkalmából szervezett já-
tékos vetélkedővel fogjuk zárni a hónapot.

Iskolavezetés
Ráckevei Árpád Fejedelem Általános Iskola

„Gyerekként volt egy álmom,
hogy bölcsődei dolgozó legyen a hivatásom.
Véget ér már rég az az út, melyen utaztam,
amit kollégákkal is osztoztam.”

A fenti mottóval invitáltam volt nyugdí-
jas kollégáimat 2023. augusztus 31-én a 
Gólyafészek Bölcsődébe.
Hatodik alkalommal kerül megrendezés-
re ez a találkozó, melyen tiszteletét tette 
Vereckei Zoltán polgármester úr és Mes-
ter Csaba önkormányzati képviselő úr.
A sütemények mellett előkerülnek ilyen-
kor régi fényképek, az aktívan töltött éve-
inkről, majd büszkén mutogatjuk család-
jainkról készített képeinket.
Két társunk már nem lehet köztünk és 
akadnak már súlyos betegek is, de emlé-
küket őrizzük.
Köszönjük, hogy Bertalan Annamária, 
a Gólyafészek Bölcsőde vezetője évről 
évre otthont ad ennek a találkozónak. 

Örömmel hallgattuk beszámolóját a mai 
bölcsődei életről.
Reméljük jövőre is mindannyian össze-
gyűlünk újra, hogy visszaemlékezhes-

sünk az együtt töltött aktív éveinkre és a 
sok-sok szép és vidám közös pillanatra.

Mondrák Vendel
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40 éves a Kéve Néptáncegyüttes
Jubileumi ünnepségen emlékeztek a táncosok az elmúlt négy évtizedre

A Kéve Néptáncegyüttes szeptember 
2-án ünnepelte 40 jubileumi évfordu-
lóját. Az együttest köszöntötte Vereckei 
Zoltán Ráckeve Város polgármestere, aki 
Ráckeve városa nevében polgármesteri 
elismerő oklevelet adományozott a Kéve 
Néptáncegyüttes fennállásának 40. év-
fordulója alkalmából a magyar néptánc-
hagyományok továbbörökítésében, va-
lamint Ráckeve város kulturális életében 
betöltött kiemelkedő tevékenységéért. A 
rendezvényen elhangzott köszöntőket, 
az elmúlt évtizedeket felidéző gondola-
tokat, vallomásokat, amelyek az ünnepé-
lyes estén elhangzottak, itt olvashatják:

„Valamit létrehozni, életre hívni nem egy-
szerű, mégis örömteli dolog, kiváltképp ak-
kor, ha ez a valami nem öncélú és egyszerre 
több embernek tud örömet szerezni.
Sok minden más mellett ilyen „valami” egy 
néptáncegyüttes, egy elő hús-vér közösség 
létrehozása. Visszatekintve a 40 éves múltra, 
az igazi embert próbáló feladat a közösség 
életben tartása, hiszen ennyi idő alatt hihe-
tetlen mennyiségű munkát kell elvégezni, 
elvégeztetni az együttes tagjaival. Egy-egy 
sikeres fellépés mögött sok-sok izzadság, 
fizikai és szellemi teljesítmény áll. Az ered-
mények elérése rengeteg feladat és helyzet 
megoldását, leküzdését kívánja. Néha haj-
csárnak, néha pszichológusnak kell lenni, 
hogy a szekér gördülékenyen haladjon.
Minden nehézség ellenére, mégis azt val-
lom, hogy mindez megéri, mert rengeteg 
csodás emberrel találkozhatsz. Táncosok-
kal, tanárokkal, koreográfusokkal, adatköz-
lőkkel, zenészekkel, szimpatizánsokkal.

Jó látni, hogy egy-egy tehetséges fiatal in-
nen indulva hová fejlődött. Balla Tímea 
táncos karrierje a budapesti Vasas együt-
tesbe teljesedett ki, Palásti Petra jelenleg a 
Bem együttes táncosa. Berger-Budai Gréta a 
Táncművészeti Főiskolát végzett és a Bokré-
ta együttessel ért el országos sikereket. He-
tényi-Kulcsár Klára szintén Táncművészeti 
Főiskolát végzett, jelenleg is a Magyar Állami 
Népi együttes oszlopos tagja, a Népművé-
szet Ifjú Mestere cím tulajdonosa. Gál Tibor 
a Fölszállott a Páva tehetségkutató verse-
nyen győztes Sarjú Banda énekese és zené-
sze. dr. Mihó Attila a Liszt Ferenc Zeneművé-
szeti egyetem adjunktusa, a Hagyományok 
Háza szakelőadója, a Magyar Állami Népi 
együttes volt prímása. Számos életre szóló 
barátság kötődött, elképesztő mennyiségű 
élmény tette széppé, örömtelivé eddigi éle-
temet a néptánc, a Kéve Néptáncegyüttes lé-
tével. Öröm látni az alapító tagok gyermekeit 
a különböző csoportjainkban és már unokák 
is fellelhetők táncos foglalkozásokon, ese-
ményeken. Csodálatos érzés, hogy bővül a 
Kévés család. Köszönöm mindenkinek, aki 
táncosként, zenészként, munkatársként, 
városvezetőként bármit is hozzátett ahhoz, 
hogy a Ráckevei Kéve néptáncegyüttes 40 
éve létezhet és a város kulturális életének 
meghatározó tényezőjévé válhatott. Köszö-
nöm családomnak, elhunyt feleségemnek 
„Ria néninek”, gyermekeimnek, akik erőt 
adtak a mindig továbbhoz. Köszönöm Kakuk 
Pali barátomnak, akivel közel 3 évtizede dol-
gozunk együtt az együttes sikereiért.”

Budai Gábor együttesvezető
Kéve Néptáncegyüttes alapítója, névadója

Tisztelt Közönség, Kedves Gábor, Pali 
bácsi, és Kévések!
Legutóbb 25 évvel ezelőtt, az együttes 15 
éves jubileumi műsorában – akkor még aktív 
Kévés táncosként – álltam a színpadon, és 
mondtam köszönetet az együttes nevében 
Budai Gábornak, Kakuk Pali bácsinak, azért 
az áldozatos és fáradhatatlan munkáért, 
melyet az együttesért tettek. Elmondtam, 
hogy mi táncosok mennyire nagyra értékel-
jük mindezt, hiszen az együttes nem mű-
ködne az ő munkájuk nélkül. Ők azok, akik 
azóta is végtelen türelemmel, folyamatosan 
szerveznek, intéznek, és tanítanak, melyért 
természetesen tisztelet és hála illeti őket.
A mai alkalommal – már nem aktív táncos-
ként, hanem idézőjelben öreg Kévésként állok 
itt – és szeretném megragadni a lehetőséget, 
hogy a jelenlegi táncosokhoz szóljak pár szót.
Úgy gondolom, hogy mi mindannyian, akik 
az együttes 40 éve alatt hosszabb-rövidebb 
ideig részt vettünk a közös munkában – egé-
szen az alapítótagoktól a jelenlegi táncoso-
kig – egy nagy Kévés család tagjai vagyunk. 
Hogy pontosan hány tagú lehet ez a család, 
nem tudnám megmondani, de az biztos, 
hogy ahogyan az idő múlik, egyre csak nő a 
családtagok száma. Igen szép számmal va-
gyunk már, akiknek a táncos mindennapok 
már csak emlékek, aztán itt vagyok ti, kedves 
jelenlegi táncosok, és ott vannak az utánpót-
lás csoportban a jövő kis Kévései is.
Az évtizedek alatt felépített ráckevei nép-
táncos közösség egy örökség, melynek jele-
nét most ti élitek. Kérlek benneteket, hogy 
minden erőtökkel, tudásotokkal tartsátok 
fenn ezt az örökséget, építsétek tovább, és 
segítsétek a fiatal, felnövekvő generációt. 



10 Civil – Néptánc 2023. október

Úgy járjátok a táncosok útját, hogy ezek a 
kis emberek – majd, amikor nem is olyan so-
kára – fiatal, felnőtt Kévések lesznek, hálával 
nézhessenek fel rátok, és büszkék legyenek 
arra, amit majd ti adtok át nekik örökül.
Szeretnélek arra is kérni benneteket, hogy 
mindig gondoljatok hálával és tisztelettel a 
mi Kévés családunk idősebb, már nem aktív 
tagjaira, hiszen az ő több évtizedes munká-
juk tartotta életben ezt az együttest, nél-
külük most ti sem lehetnétek itt. Ők voltak 
azok, akik letették az együttes alapköveit, 
akik szoros baráti kapcsolatokat alakítottak 
ki más táncegyüttesekkel, valamint elvitték 
az együttes hírét sok hazai településre és a 
világ több országába is. Sok nívós esemé-
nyen vehettek részt, és jónéhány díjra is ér-
demesnek mutatkoztak.
Az, hogy az elmúlt 40 évben ki, mikor és 
mennyit táncolt, illetve hogy jelenleg aktív, 
vagy már nem aktív táncos, szerintem tel-
jesen lényegtelen. A lényeges az, ami közös 
bennünk: mindannyian Kévések vagyunk, 
akiknek a szíve egy kalotaszegi, vagy me-
zőségi dallam hallatán hevesebben kezd 
verni, és azok is mi vagyunk, akik egy nép-
táncműsorban jobban szeretnek színpadon 
lenni, mint a nézőtéren ülni.
Elgondolkodtam a minap azon, hogy amikor 
én aktív táncos voltam, közületek a legtöb-
ben még meg sem születtek. Azok pedig, akik 
akkoriban az utánpótlás csoportokban még 
gyerekekként táncoltak, már ők is legtöbben 
családanyák és családapák. Az idő nagyon 
gyorsan elszalad, és egyszer csak azon kap-
játok majd magatokat, hogy már más lesz az 
életetekben az elsődleges. A fontossági sor-
rendben a táncot megelőzi majd a család, a 
gyerekek, a munka. Előfordulhat, hogy az élet 
elsodor majd benneteket más városokba, más 
országokba. Ekkor ti is öreg Kévésekké váltok 
majd és jönnek a helyetekre új táncosok.
Több, mint 20 ével ezelőtt én is átestem 
ezen, és őszintén mondhatom, hogy azóta is 
borzasztóan hiányoznak a próbák, a turnék, 
a közös bulik. Persze tudom, hogy a jelenlegi 
életembe, a mindennapjaimba már nehezen 
tudnám beilleszteni mindazt, ami a táncos 
élettel együtt jár, de akkor is hiányzik…
Főleg most, hogy a jubileum kapcsán lehető-
séget kaptunk arra, hogy egy kicsit ismét ak-
tívan bekapcsolódhassunk az együttes éle-
tébe, és újra előadhassuk azt a táncot, amely 
abban az időben nem csak a közönség, de 
sok táncos kedvence is volt. Számunkra ez 
egy időutazás volt, és bár a testünk a próbá-
kon már nem úgy engedelmeskedett, mint 
25-30 évvel ezelőtt, de a lelkünkben újra 
visszatértünk fiatal önmagunkhoz. Biztos 
vagyok benne, hogy a fárasztó próbákkal el-
töltött elmúlt néhány hét, és a mai este is ki-

tüntetett helyen fog szerepelni a szívünkben 
a sok csodálatos Kévés emlék mellett.
Külön köszönet illeti Szántai Petit és Samu 
Szabit a táncpróbák megtartásáért, Várady 
Tamásnak és Margit néninek pedig köszön-
jük a videó anyagot, melyet a rendelkezé-
sünkre bocsátott az emlékek felelevenítésé-
hez. A művelődési központnak köszönjük, 
hogy a próbákhoz biztosította számunkra 
a termet és a technikát. Végezetül, de nem 
utolsósorban nagyon köszönöm annak a 13 
táncos társamnak, akik időt, fáradságot nem 
sajnálva készültek arra, hogy ezt a régi-régi 
koreográfiát újra színpadra állíthassuk.
Kívánok az együttes tagjainak és vezetőinek 
további sok sikert, mindenkinek nagyon jó 
egészséget, és az elkövetkező évtizedekben 
még sok új Kévés családtagot!

Kammermayer Ildikó

Köszöntő
Az ember életében többször előfordul, hogy 
papírt és tollat kell ragadnia, hogy gondolatait 
összefoglalja, valamilyen jeles ünnep alkalmá-
val. Azonban ritka az az eset, amikor két olyan 
embert kell köszönteni, akik az életünket any-
nyira meghatározták, mint Gábor és Pali bácsi 
a miénket. Talán túlzás nélkül mondhatom, 
hogy mi, akik ma jelen vagyunk, nem lennénk 
azok, akik, hogyha 10-20-30 vagy akár 40 
évvel ezelőtt nem sétáltunk volna be a műve-
lődési házba, hogy táncolni tanuljunk. A ma 
estére ez az elválaszthatatlan triumvirátus azt 
a megtisztelő, de nehéz feladatot kapta, hogy 
hozzátok szóljon, de hogyan is lehetne össze-
foglalni azt, hogy mit jelent Kévésnek lenni? 
Mit jelent számunkra a sok együtt eltöltött 
táncos év? És mit jelent számunkra a ti barát-
ságotok, szeretetetek? Talán az egész éjszaka 
sem lenne elég, hogy minden kedves emléket 
felidézzünk és megköszönjük mindazt, amit 
tőletek kaptunk. De azért néhány gondolatot 
engedjetek meg nekünk:

Kedves Pali bácsi!
Bár nem 21. századi újhullámos pedagógiai 
módszerekkel dolgozol, de nézz csak körül, 
hatásos! Kislányként néhány próba után 
nem tudtam volna megmondani, hogy csa-
ládtagként foglak szeretni, természetessé 
válik a pipafüstöd a teraszunkon, és a „Luci-
kám, hoznál egy kávét?” kérdés. Minden kez-
det nehéz; ahogy az első lépések megtanulá-
sa, úgy egymás elfogadása sem ment egyik 
napról a másikra. Mondani szokás, hogy 
csak azzal tudsz összeveszni, akit igazán sze-
retsz. Ismerve a pénteki próbák viharos han-
gulatát, Pali bácsi bizonyosan nagyon szeret 
minket! És ez az érzés kölcsönös. Mind, akik 
itt vagyunk, elmondhatjuk, hogy rendkívüli 

az, amit elértél a karriered során beleértve 
azt is, amit véghezvittél a Kévében. Ez nem 
csoda, hisz rendkívüli vagy Te magad is. 
Ahogy a kopogós cipőből karakter, a kis csiz-
mából nagy csizma lett, úgy nőtt és tanult 
számos generáció értő kezeid alatt. Hajla-
mosak vagyunk néha elfelejteni, mekkora 
megtiszteltetés, hogy tőled tanulhatunk, és 
szokás szerint csak keringünk, mint gólyafos 
a levegőben. De, Te nem adod fel, és ennyi év 
után is a fiatalságot megszégyenítő odaadás-
sal és szenvedéllyel adod át azt a rengeteg 
tudást, ami benned rejlik. Nem sok amatőr 
néptáncos mondhatja el magáról, hogy ő 
bizony a Kakuk Pali bácsi tanítványa, így ezt 
a címet a legnagyobb büszkeséggel viseljük. 
Reméljük, a műsor végén Te is büszke leszel 
ránk és a lehető legelismerőbb dicséretben 
részesítesz minket mi szerint; „Ez nem volt 
rossz, de táncolni azért még nem tudtok!”

Kedves Gábor, Főni!
Mikor a mai napra készültem, belegondol-
tam abba, hogy Te negyven évvel ezelőtt, az 
alapításkor, ugyanannyi idős voltál, mint én 
most. Más csak álmodozik arról, hogy 40 év 
munkája annyi emberre hatással legyen, ahá-
nyan most a színpadon, vagy a közönség so-
raiban vagyunk. Reméljük, „BIRS” még sokat 
velünk! Hihetetlen az az energia, amit évről 
évre, minden nehézség ellenére az együttes 
fejlődésére fordítasz. Hiszen a Te végtelen 
odaadásod nélkül ma nem így néznénk ki 
a színpadon: nem lenne ennyi gyönyörű új 
viseletünk, nem lenne ennyi érdekes, új ko-
reográfiánk, és biztos, hogy nélküled, nem is 
lennénk itt ennyien. Az, hogy minden csillag 
ma együtt áll, és ennyi régi jó barát visszatért 
egy napra táncolni, neked köszönhető. Közös 
Kévés életünkben vannak meghatározó pilla-
natok, melyeket sosem felejtünk el. Rengeteg 
ilyen emlék gyűlt össze az évek során külföldi 
turnékról, Summerfestről, a táncos bulikról és 
persze a próbákról. De számomra mégis a leg-
szebb pillanatok közé tartozik, amikor végre 
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Legszebb balkon, legszebb kert
Díjazottak – 2023

A legszebb kertekről, balkonokról készült fotók Fotó: Jakab GerGely

Őszi Ászok Fesztiválunk első napján került 
sor „Legszebb balkon, legszebb kert” pályáza-
tunk eredményhirdetésére és az alkotások-
ból készült kiállítás megnyitójára.
Mi is a Kert? Tette fel a kérdést Szabó Gert-
rúd igazgató asszony köszöntőjében. „A 
mindenható Isten elsőként egy kertet teremtett. 
És valóban a kert a legtisztább öröm az ember 
számára. A legnagyobb felfrissülést nyújtja az 
emberi léleknek, nélküle a házak és paloták csu-
pán otromba kézműves munkák.” fogalmazott 
Hankiss Elmér Az emberi kaland című írásá-
ban. A kert kapcsolat a természettel, ahol az 
ember megtapasztalhatja a természet állan-
dó körforgását az évszakok váltakozásával, 
az élővilág sokszínűségével.
A kert az ember művészi készségének, ősi 
téralakító igényének és a természet szépsé-
geinek a találkozása.

A kert állandó változásokon megy keresztül, 
mozgásban van, él. A kertben a föld érintése, 
leföldel, a fák lombozata jelképezi a kapcso-
latot a Teremtővel, a transzcendenssel, vagy, 
ahogy szeretnéd nevezni… Minden évszakban 
itt van a kert! Valamilyen formában. Az életed 
része. Talán csak egy szobanövényként, vagy 
balkonládába ültetett növényként. A kerti 
séta, még ha nem is a saját kerted, minden év-
szakban kell! Érzed, hogy a kastélyok, parkok 
kertjeiben, vagy a saját kertedben megnyug-
szol, erőt merítesz, inspirálódsz, vagy éppen 
kipihened magad. Aki egyszer ráérez a ker-
tészkedés ízére, nem igen szabadul hóbort-
jától. Időt és pénzt nem kímélve gondozza a 
megszerzett növényeit és folyton gyarapítja 
gyűjteményét. Így vannak ezzel pályázóink is.
Gratulálunk munkájukhoz! Köszönjük, hogy 
kapcsolódtak pályázatunkhoz! Idén is a ké-

pekre érkezett szavazatok alapján hirdet-
tünk eredményt, facebook oldalunkra érke-
zett szavazatok alapján.

Dicséretben részesültek: Almási Elek, Czinege 
Gábor, Cserna Gábor, Dulcz Gusztávné, For-
gács Veronika, Horváth Györgyi Krisztina, Li-
hovay Éva, Márki Ervin, Molnárné Hettmann 
Emília, Sándor Brigitta, Szász Veronika

„Legszebb balkon” kategória díjazottjai:
I. Krepszné Varga Irén
II. Szajp Istvánné
III. Dickmann Erika

„Legszebb kert” kategória díjazottjai:
I. Somogyi Szilvia
II. Fekete Margit
III. Gergő Péter

„2023 legszebb kertje” díjban részesült:
Somogyi Szilvia

Az eredményhirdetés után vendégeink 
megtekintették őszi tárlatainkat, a Keve 
Galériában látható „Ráckevei menyasszony” 
gyűjteményes kiállításunkat, az aulában el-
helyezett csepeli Munkásotthon képzőmű-
vész körének „Bemutatkozás” című anya-
gát! Színháztermünkben a 40 éves Kéve 
Néptáncegyüttesről megjelent újságcikkek, 
munkájukat elismerő oklevelek, ajándékba 
kapott tárgyak kerültek kiállításra. Az eme-
leten névadónk, a 200 éve született Ács Ká-
roly életébe tekinthettek be látogatóink.

ÁKMK

Gábor bácsi megengedte, hogy mi is tegez-
hetjük. Talán ez az igazi Kévéssé avatás, ami-
kor a nagycsalád örökös tagjaivá válhatunk.
Az elmúlt 40 év tapasztalata alapján egy do-
log biztos, bárkit, bárhova is sodor az élet, Pali 
bácsi és Gábor mindig odaadó szeretettel vár 
minket vissza. Nem számít, miért vagyunk 
távol a pénteki próbáktól, lehet iskolai, mun-
kahelyi teendő, vagy költözés miatt, de okoz-
hatja az is, hogy éppen cseperedik kezünk 
alatt a következő kévés generáció. Egy kisebb 
„Ejnye-bejnye” vagy „Jééé, Téged is lehet látni?” 
után mindig számíthatunk e két nagysze-
rű ember őszinte mosolyára, ami azért bújik 
meg az arcukon vagy a bajusz alatt, mert újra 
láthatnak minket! Köszönetet kell monda-
nunk a magyar népi kultúra ápolásáért, meg-
őrzéséért és továbbadásáért. De ennél sokkal 

többért lehetünk hálásak nektek. Köszönjük 
a sok tanítást, a rengeteg időt és energiát, 
amit a Kéve és Bokréta működésére áldozta-
tok. Köszönjük a sok táncanyagot, amit már 
sajátunknak érezhetünk. Köszönjük a sok vi-
dámságot és élményt, amit a közös utazások 
alatt átélhettünk. Köszönjük, hogy sokszor 
apaként, nagyapaként, de ha éppen arra volt 
szükségünk, akkor barátként, cinkosként 
álltok mellettünk. Vagy mondjam inkább: 
CIN-kosként? Köszönjük, hogy megalkottá-
tok a Kéve családot, amelynek örökké tagjai 
lehetünk. Köszönjük, hogy életünk minden 
szakaszában mellettünk álltatok, és ha kel-
lett, kézen fogva hazavezettetek. Kívánunk 
nektek még sok-sok táncban gazdag évet és 
fogadjátok szeretettel ajándékunkat az egész 
Kéve nevében.

Szeretnénk köszönetet mondani még valaki-
nek, aki a háttérben segíti hosszú évek óta az 
együttes munkáját. Ő az, aki átadja, majd visz-
szaveszi a viseleteinket és rendben tartja a jel-
meztárat. Megosztja az együttessel a próbák 
és a fellépések információit és tudatja a nagy-
világgal a sikereinket, eredményeinket és még 
hosszan sorolhatnánk a teendőit, amivel segíti 
Gábor, Pali bácsi, a Kéve és a Bokréta működé-
sét is. Köszönjük, hogy szívvel, lélekkel teszed 
mindezt és a mai napig oszlopos tagja vagy az 
együttesünknek Orsi (Füstös Orsolya.- a szerk.)! 
Fogadd szeretettel tőlünk ezt a kis ajándékot.

Baracskai Emma
Szőke Luca

Varga Eszter
Fotók: Engyel Gábor
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Őszi Ászok Fesztivál
2023. szeptember 17.

Az ősz különleges hangulata mindannyiun-
kat elvarázsol. A mostani időszakban iga-
zán szükségünk van együttlétre, ünnepre, 
melegségre, szeretetre.
A Ráckevei Horgász Egyesület szervezésé-
ben megrendezésre kerülő, minden évben 
nagy érdeklődéssel zajló horgászversennyel 
indultak programjaink. Schwarcz Gáspár 
és Weisz András vezetésével 37 fő méretet-
te meg magát.
A legsikeresebbek gyermek és ifjúsági kate-
góriában:
I. Ugrai Zoltán, II. Bóna Vencel Kristóf, III. 
Katus Máté Dávid
Felnőtt kategória győztesei:
I. Illés István, II. Csapó László, III. Varga György
Legnagyobb hal – különdíj: Juhász Károly 
(Dévérkeszeg)
A már hagyományos főzőversenyre is sokan 
neveztek. Idén is több kategóriában jelent-
keztek a főzés szerelmesei: Legjobb halászlé, 
egyéb halételek, vadételek, egyéb ételek, és 
házi sütemények kategóriákban. Az elké-
szült finomságokat rangos zsűri értékelte 
Dr. Simon Tamás a Szabadtűzi Lovagrend 
nagymestere vezetésével. Zsűri tagok: Kele-
men Endre – Venesz-díjas mesterszakács, a 
Szabadtűzi Lovagrend zsűri jogú lovagja, Dr. 
Molnár Pál – Ráckevei Dunaági Horgász Szö-
vetség elnöke, Udvari Zsolt – Ráckevei Dunaá-
gi Horgász Szövetség ügyvezető igazgatója. Az 
eredményhirdetést mindenki izgatottan várta.
A következő eredmények születtek:
Sütemény verseny:

I. Óvodászok – Kaprostúrós lepény
II. RDHSZ – Fekete erdő pohárkrém

III. Nagy Sándorné – Meggyes-gesztenyés szelet
Egyéb ételek:

I. Farkas Ildikó – Erdélyi növendék szűz, 
kétféle bálossal
II. Rendőrkapitányság Ráckeve – Szürke-
marha pörkölt
III. Ráckevei Önkormányzat – Babgulyás,  
Túrós csusza

Vad ételek:
I. Németh József és Czuczor Zsuzsanna – 
Vadragu
II. Vadásztársaság Ráckeve – Vaddisznó 
pörkölt
III. Nekünk Ráckeve az első – Vaddisznó 
pörkölt

Egyéb halételek:
I. RDHSZ – Hazai halacsinta

A főzőverseny díjazottai 

A horgászverseny díjazottai

II. Hal-Ász Halsütöde – Csiptetett ponty
III. Feigl István – Vegyes haltál

Halászlé:
I. Németh József és Czuczor Zsuzsanna – 
Halászlé
II. Feigl István – Halászlé
III. Óvodászok – Halászlé

Szabadtűzi Lovagrend különdíja:
Nagymama és unokája – Majonézes cso-
kitorta
Szász Veronika – Flódni
MNGSZ különdíj: Vadásztársaság Ráckeve 
– Borz pörkölt
Vándordíj: Németh József és Czuczor Zsu-
zsanna

Mindenkinek gratulálunk!
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Színpadunkon elsőként a régió díjnyertes 
gyermek és ifjúsági táncosai mutatkoz-
tak be. A néptánc gála fellépői különböző 
tánccsoportokat, iskolákat képviseltek: a 
Bem Ifjúsági Táncegyüttest, a Csepp-Cse-
pel Néptáncegyüttest, a Fóti Népművésze-
ti Szakgimnáziumot és Gimnáziumot, a 
Garabonciás Néptáncegyüttest, a Maglódi 
Vermesy Péter Általános és Alapfokú Mű-
vészeti Iskolát, a Százhalombattai Pesovár 
Ferenc Alapfokú Művészeti Iskolát, a Rá-
ckevei Ránki György Alapfokú Művészeti 
Iskolát, a Rákospalotai Szilas Néptánc-
együttest, a Suholó néptánccsoportot és 
a Tököli Szárny-nyitogató Alapfokú Mű-
vészeti Iskolát. Láthattunk előadásukban 
többek között bagi, gömöri, galgamenti, 
kalocsai, mezőföldi, rákospalotai, tyukodi, 
nyírségi táncokat. A műsort Kakuk Pál a 
Magyar Állami Népi Együttes „Örökös” 
tagja állította össze, kísért: a csodálatos 
Bara Zenekar.
Rendezvényünk amatőr zenészek bemu-
tatkozásának is igyekszik teret adni. A Ma-
gyarországi Harmonikások Kulturális 
Egyesületének tagjai a tangóharmonikát 
népszerűsítik fellépéseiken, különböző 
műfajú dalok előadásával szórakoztatták 
a közönséget. A Ráckevei Citerazenekar 
és a Vadvirágok Kórus magyar nótákat, 
népdalokat énekelt és játszott. Az Ady End-
re Gimnázium zenekara a Nyolcadik Óra 
nagy rajongó tábort mondhat magának. 
Koncertjük nagy sikert aratott.
A gyerekek a Manó Swing zenekarral éne-
kelhettek. Swing stílusban, nagybőgő és 
gitár kísérettel szólaltak meg híres magyar 
költők (Nemes Nagy Ágnes, Weöres Sándor, 
Kányádi Sándor) gyermekversei, szerezve 
örömöt kicsiknek és nagyoknak.

Intézményünkben működő csoportok is 
számot adtak tudásukról. A Dance Fitness 
Andival – Bajai Andi vezetésével, a Zumba 
Fitness – Ottrok Vivien írányításával és a 
Senior Örömtánc – Újhelyi Zsuzsa és Kris-
tóf Csilla koreográfiájával mutatkozott be. 
Kicsik és nagyok lelkes, örömmel teli táncát 
láthattuk.

A testvérvárosok csoportjai zárták a napot 
hangulatos műsorukkal. A Gyergyócsoma-
falvi Helyi Népi Zenekar és a Dányi Fúvó-
szenekar bemutatkozására is sokan voltak 
kíváncsiak. A Dányi Ifjúsági Fúvószenekar 
jelen pillanatban 60 fős tagságot számlál, 
az alapító tagok mellett nagyon sok ifjú te-
hetség csatlakozik a csapathoz évről évre 
köszönhetően a Dányi Alapfokú Művésze-
ti Iskola munkájának. A zenekar reperto-
árjából kaptunk vidám ízelítőt, melyben 

megtalálhatóak a hagyományos magyar és 
külföldi indulók, könnyűzenei, tánczenei 
átiratok, komolyzenei átiratok, operanyitá-
nyok, filmzenék, koncertfúvós darabok, fú-
vószenekarra komponált koncertdarabok. 
A közönség nagyon jól szórakozott, még 
táncra is perdült.
Kipróbálhatták ügyességüket a HorgolÁ-
szok és a Babrálda sátrában. Julika néni 
és Csilla néni útmutatásával sok szép ma-
dárka, kertecske készült. Sokan horgoltak a 
HorgolÁszok csapatával, akik fesztiválun-
kon adták át az Árpád Fejedelem Általános 
Iskola első osztályosai számára készített 
párnákat az iskola képviselőinek. A Rácke-
vei Veterán Gépjárműgyűjtők Egyesülete 
élménymotorozással, élmény autózással 
kedveskedett a gyerekeknek. Varga László 
galambjai és kedves bemutatása idén is el-
varázsolta az állatbarát látogatókat. Egész 
nap kirakodó vásárral vártuk még az érdek-
lődőket. E szép kora őszi napon élettel telt 
meg a Duna part, felszabadult szórakozásra 
adva lehetőséget mindenkinek.

Köszönjük támogatóink és segítőink mun-
káját, részvételét: Ráckeve Város Önkor-
mányzata, Csoóri Sándor Alap- Emberi 
Erőforrás Támogatáskezelő, Ráckevei Hor-

gász Egyesület, Ráckevei Dunaági Horgász 
Szövetség, Varga László, Erdős Bálint, Vi-
tamin Virág Sarok - Ottrok Vivien, RÁVÜSZ 
Kft., Cserna Gábor, Jakab Gergő, Sutyi és 
Sasi, Budai Sound.

Jövőre újra várjuk látogatóinkat és az 
„Ászokat”!

Szabó Gertrúd intézményvezető
Fotók: Jakab Gergely

Szép számú érdeklődő gyűlt össze a sétányon

Színpadon a Dányi Fúvószenekar
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Kőkereszt a révnél
Nyomozás egy emlék után (1. rész)

Valamikor a régmúltban, talán a 18. század 
első felében a Ráckeve és Pereg között műkö-
dő révnek (a mai Duna-híd helyén) a városi 
oldalon fekvő terén keresztet állíttatott fel 
– valószínűleg – a ráckevei magisztrátus. Az 
időjárás viszontagságai révén megrongáló-
dott és leromlott keresztet 1789-ben, Desz-
pot József bírósága idején megújították.
A kereszt vagy feszület állítása korántsem 
volt a korban különleges esemény, azok ál-
talában a települések bejáratánál, a lakott 
terület főbb terein, a temetőben, illetve 
különböző egyházi épületek mellett, vagy 
magánterületeken, így kertekben, szőlők-
ben voltak/vannak. Ugyanakkor ismerünk 
„magányosan”, az utak mentén állókat is. 
A keresztek készíttetői – a helyzetükből 
adódóan – lehettek közösségek vagy ma-
gánszemélyek, de természetesen együtt 
is kezdeményezhették azt. A szóban forgó 
feszületeket több okból is állíthatták, vol-
tak ún. engesztelő keresztek, amelyeket 
egy-egy haláleset helyszínén emeltek. Az 
emlékkereszteket valamilyen, a közösség 
számára fontos esemény, avagy köztörté-
neti esemény kapcsán létesítették. Nem 
hiányozhattak a hálakeresztek (betegség-
ből, bajból megmenekülés emlékére) és 
fogadalmi keresztek sem, továbbá a védő 
és óvó – a rossz távoltartására szolgáló – 
keresztek sem. És végül, de nem utolsó 
sorban, léteztek az Isten dicsőségére fel-
szentelt keresztek is, amelyeket egy-egy 
vallási közösség állíttatott. Az első feszü-
leteket még minden bizonnyal a középkor-
ban emelték, de ezek közül ma Magyaror-
szágon egy sem ismert, a legkorábbiak a 

18. századból maradtak fenn. A különböző 
célokból felállított keresztek aztán idővel 
más funkciókat is „felvettek,” így többek 
között a kor embere számára tájékozódási 
pontként is szolgáltak. A keresztek anyaga 
nem túl változatos, alapvetően fából, kő-
ből, esetleg fémből, vagy ezek kombináci-
ójából készültek.
A korábbi, révnél felállított feszület min-
den bizonnyal fából készült, amelyet – 
mint láttuk – az akkori ráckevei tanács, 
Deszpot József vezetésével 1789-ben meg-
újíttatott. Az idő vasfoga azonban a követ-
kező évtizedekben alaposan „megrágta”. 
Hat évtizeddel később újra szükségessé 
vált gondoskodni a keresztről. Az 1852. 
november 30-i tanácsülésen a testület 
(Dimon István bíró, Gozony István, Mag-
dics József, Sencz János és Száz Márton 
tanácsnokok) arról hozott határozatot, 
hogy „a hídtéren a ledült kereszt helyébe, 
melly a város által alapíttatott, a város költ-
ségén tégla vagy kőtalapzatra egy olly már-
vány kereszt felállítandó, melly valamint egy 
felől a keresztyén vallás szent alapítójához az 
eddigi fakeresztnél méltóbb, úgy más felől csi-
nos külső alakzata által e városnak is díszére 
legyen; – ugyanezen kőkereszt felállítatásával 
inspector Gozony István úr ezennel tanácsilag 
megbízatik.” Az ügyről a következő fél év 
testületi ülésein nem esett szó, valószínű-
leg nem történt semmi a kereszt újraállí-
tása tárgyában, mígnem 1853. májusában 
ismét napirendre tűzték a kérdést. A má-
jus 9-i tanácsülésen Dimon István főbíró, 
Magdics József, Hering Mihály, Pahocsa 
Mihály, Laskovics József, Gáspár János és 

Knezovics István tanácsnokok, Németh 
Mihály, Gozon Mátyás, Gyuricsics Nesz-
tor és Jankovics Demeter kültanácsnokok 
jelenlétében a következő határozat szüle-
tett: „Azon márvány kőkereszt, melly a városi 
tanács múlt évi 738. számú végzése értelmé-
ben a város költségén levén a hídfő közelében 
kőtalapzatra felállíttandó ezen felül irattal 
sumtibus fisci privilegiati oppidi, vigore aviti 
senatus consulti, renovata szabad királyi Pest-
városban minél előbb elkészíttetni, hazaho-
zatni, s az eddigi fakereszt helyére felállíttatni 
tanácsilag ezennel újólag is elhatároztatik, s 
ezen végzés foganatba vételére a város pénztá-
rából elegendő költséggel ellátva Gozony Má-
tyás kültanácsnok ezennel Pestre küldetik.”
A határozatból több dolog is egyértelmű: a 
keresztet márványból kívánták elkészíttet-
ni egy pesti kőfaragó mesterrel. A jelen eset-
ben a „márvány” megnevezés alatt nem az 
„igazi” márványt kell értenünk, hanem a 
Magyarországon évszázadok óta használt, 
a ma Komárom-Esztergom megyében fek-
vő Süttőn bányászott mészkőt kell érte-
nünk. (A kőanyag származási helyének biz-
tos azonosításához természettudományi 
vizsgálat kellene.) A másik, a határozatból 
következő szempont a tanács számára az 
lehetett, hogy a Ráckevére érkezők első be-
nyomása kedvező legyen a városról. A kü-
lönböző okokból ide érkezők száma ugyanis 
jelentősen megnövekedhetett az eltelt hat-
van évben, ez egyébként változást hozott az 
átkelés módjában is: a két part között járó 
kompot felváltotta az ún. hajóhíd. (Ez több 
csónak, hajócska az egyik partól másikig 
történt összekötésével és padlók ráfekteté-

Részlet a Ráckevéről készült 18. század végi metszetből, a nyíl vélhetően a keresztet mutatja
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sével készült, amelyet szükség esetén – jég-
zajlás, árvíz, hajóforgalom – szétbonthat-
tak, majd újra összeállíthattak.) A kereszt 
talapzatára a város – magyar fordításban 
– a következő szöveget kívánta felvésetni: 
„felújíttatott a kiváltságolt mezőváros költsé-
gén, egy régi, most is érvényben lévő (tanács)
határozat alapján.”
A május 17-i ülésén szintén a főbíró és 
Knezovics István tanácsnok jelenlétében 
az egy héttel korábbi határozatukat ki-
egészítették Dimon István főbíró jelentése 
nyomán, aki beszámolt a tanácsnak arról, 
hogy ő elment Pestre és megrendelte a ke-
resztet, amely pár nap múlva megérkezik 
hajón és „itt a hídfőtéren felállíttatik”. A kő-
faragónál – akinek nevét legnagyobb saj-
nálatunkra nem árulta el – tett látogatása 
során azonban Dimon „annak jeléül, hogy 
azt a városi pénztárból mint patronus maga 
a város állíttatta föl, e városnak ősi czímerét 
is felvésette”, illetve a korábbi jegyzőkönyv 
szerint meghatározott feliratot úgy vé-
settette fel, hogy „a folyó 1853ik esztendő 
számát is római betűkkel magában foglalja”, 
azaz a következőképpen néz majd ki a fel-
irat: „sVMtIbVs fIsCI prIVILegIatI oppIDI 
Vigore aVItI senatVs ConsVLtI renoVata.” (A 
feliratban egy-egy M és D, két-két C és L, 
nyolc V és tizenhárom I betű van, amely így 

kiadja az 1853. évet.) Ezért kérte a tanácsot, 
hogy az előző határozatot a fentiek alapján 
egészítsék ki. A tanács végzése szerint az 
„előadott eljárás helyeseltetvén jegyzőkönyvbe 
hozatni, a kőkereszt pedig vízen minél előbb 
leszállíttatni, s itt a hídfőtéren a város díszére 
s a keresztyén vallás szent alapítójának dicső-
ítésére felállíttatni rendeltetik.”
Mint olvasható, a kereszt ügye már meg-
oldódni látszott, ám a következő ülésen, 
május 19-én ismét előkerült a téma. A Di-
mon István főbíró, Magdics József, Hering 
Mihály, Pahocsa Mihály, Gáspár János, 
Laskovics József és Knezovics István ta-
nácsnokok, Jankovics Demeter és Németh 
Mihály kültanácsnokok jelenlétében lezaj-
lott tanácsülésen nem várt módon a ke-
reszt felállításának helye vált kérdésessé. 
Az előző határozat megszületése – és itt 
adjuk át a szót a jegyzőkönyvnek – „után 
kérdésbe hozatván, hogy vallyon azon már-
ványkereszt, melly a keresztyén vallás szent 
alapítójának idvezítőnknek dicsőítésére, s 
vallásos érzelmek ébresztésére fog ugyan főleg 
felállíttatni, de ezen fő czélon kívül a város-
nak is szépítési tekintetben díszt ad, hova ál-
líttathatnék fel legczélszerűbben a régi ledült 
fakereszt helyére-e, vagy pedig a hídtér köze-
pére?” A kérdésben két álláspont alakult ki, 
az egyik szerint – amelyet Magdics József, 

Hering Mihály és Pahocsa Mihály képvi-
selt – „azon okból, mivel a kocsikkal és szeke-
rekkel való járás a keresztnek a hídtér közepén 
leendő fölállítása által megnehezíttetnék, oda 
nyilatkoztak, hogy az ő véleményük szerint 
legczélszerűbb leend a kérdéses keresztet a 
réginek helyére állítani fel.” A másik oldalt 
a Dimon István főbíró, Laskovics József, 
Gáspár János, Knezovics István tanácsno-
kok, valamint Németh Mihály és Jankovics 
Demeter kültanácsnokok képviselték, akik 
szerint „mind a vallás méltóságát, mind a 
város szépítését tekintetbe véve a hídtér köze-
pén kívánták azt fölállíttatni.”
A tanács az álláspontok meghallgatása 
után „szavazattöbbséggel, annyival is inkább, 
mivel a hídról a városba bejövő útnak kétfelé 
ágazása közt e czélra minden akadály nélkül 
elegendő tágas hely mutatkozik a kérdéses 
márványkeresztnek a hídtér közepén leendő 
fölállítása választmányilag ezennel elhatá-
roztatik, s ugyan ezen határozat jegyzőkönyv-
be hozatni rendeltetik.” A keresztet tehát 
felállították a híddal szembeni (fő)téren, 
a talapzatra felkerült a latin nyelvű felirat, 
illetve fölé a város címere, hátuljára pedig 
arab számmal is felvésték az évszámot.

C. Tóth Norbert történész
Árpád Múzeum

RÁCKEVE NAPJA

Az ÁRPÁD MÚZEUM és a RÁCKEVEI ADY ENDRE GIMNÁZIUM
szeretettel meghívja Önt és Kedves Családját, Barátait

október 13-án (pénteken) 15.00 órára
az Árpád Múzeumba

(Kossuth Lajos u. 34. sz.)
a múzeum alapításának

60. jubileumi évfordulója
tiszteletére rendezett emlékülésére

és a
Kincses Szigetek – Régészeti kutatások a Szigetzugban c. kiállítás megnyitójára.

Előadások:

Molnár László, a gimnázium igazgatója:
Az Árpád Múzeum gimnáziumi gyökerei

Jáki Réka, múzeumigazgató:
A kezdetektől napjainkig – az Árpád Múzeum 60 éve

Mondrák Vendel, a múzeum egykori munkatársa:
Visszaemlékezés a múzeumi évekre

Dr. Tóth J. Attila, régész:
Kincses szigetek – Régészeti kutatások a Szigetzugban c. kiállítás bemutatása

ÁRPÁD MÚZEUM
RÁCKEVE

A kiállítás 2023. október 13-tól 2024. április 30-ig tart nyitva

Az állandó kiállítás napjainkban a Münich-házbanAz első állandó  kiállítás megnyitója a Savoyai kastélyban 1963 .október 13.
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A Bababolttól a Városi Képtárig
Beszélgetés a Végh házaspárral

Ráckevén a Posta köz Bababoltjában beszél-
getünk a Végh házaspárral. A közben épp 
egy csoport turista vonul a Szerb templom-
tól a Hajómalomhoz. Biztosan fölkeresik a 
Patay László Városi Képtárat is, megcsodál-
ják a kiállított műveket, de nem tudják, hogy 
nem sokkal ezelőtt pár méterrel mentek el 
Végh Ferenc kőművesmester mellett, aki ezt 
az épületet a mai formájában kivitelezte. Fe-
leségével, Marikával együtt ők mesélnek éle-
tükről, családjukról, munkájukról, gyerme-
keikről, unokáikról. Szót ejtenek örömökről, 
kudarcokról, de a történetükben napjaink-
hoz érve két sikeres, boldog élet képe rajzo-
lódik ki. A feleség veszi át a szót először.
A kis Boros Marika 1955-ben született Rác-
kevén. Szüleim földműves családból szár-
maztak. Édesanyám korán meghalt, test-
véreimmel együtt gyakran anyagi gondok 
közt nőttünk föl. Általános iskola után Pest-
re jártam egy kereskedelmi iskolába, de itt 
voltam tanuló a Novák boltban. Szakmai 
végzettséget szerezve a helyi téesz kísér-
leti üzeme, majd a Kenyérgyár boltjának 
vezetése voltak a munkahelyi állomásaim, 
miközben megismerkedtem egy vonzó fi-
atalemberrel. Őt Végh Ferencnek hívták. 
Hasonló gyermekkort, családi körülménye-
ket hagyott maga mögött, mint én. Szilárd 
elhatározás hajtotta, hogy önálló meste-
rember, vállalkozó lesz, ami számomra ro-
konszenves volt. A barátságból szerelem 
lett, megismerkedésünk után egy évvel ösz-
szeházasodtunk. Egy évig anyósoméknál 
laktunk, de az én férjem rengeteg munkával 
saját családi házat épített Újtelepen. A kö-
vetkező évek során három fiúgyermekünk 

született, akiket féltő szeretettel, gondosko-
dással neveltünk fel. Feri napjai nagy részét 
a munka töltötte ki, a háztartás, a gyerek-
nevelés, a család szeretetben való összetar-
tása az én feladatom volt. A fiúk szerették, 
tisztelték apjukat, fölnéztek rá, ő volt az 
első számú példaképük. Jól tanultak, gond 
nélkül vették az akadályokat és felnőtté 
érve sikeres szakemberek, magánéletükben 
pedig boldog családapák lettek.
Ferenc fiunk két diplomás mérnök, önálló 
vállalkozó. Vállalkozásában tűzvédelmi ter-
vezéssel és munkavédelemmel foglalkozik. 
Két gyermekük van.
Zoltán mestervizsgával rendelkező épí-
tőipari vállalkozó, három gyermek apukája.
Máté, a legfiatalabb két diplomát szerzett. 
A Danubius Hotelláncnál műszaki vezető. A 
szállodák karbantartását, felújítását irányítja.
Visszatérve a munkahelyeimre: a GYES-ek 
között, majd a harmadik után férjem vál-
lalkozásánál lettem segítő családtag, míg 
1989-ben megnyitottuk a Bababoltot. Ez 
idővel rövid- és méteráru részleggel, no meg 
a fölötte lévő egylakásos panzióval bővült.
Teltek az évek, a gyerekek mellett minden-
ben férjem támasza, segítője próbáltam 
lenni. 
Idén volt az 50. házassági évfordulónk. 
Gyermekeink meglepetés partit szerveztek 
Tatán, ahol együtt ünnepelt a család apra-
ja-nagyja. Itthon a református templomban 
egyfajta házasság megerősítést kötöttünk. 
Végiggondolva mindezeket boldog, szép az 
életem, köszönhetően páromnak, gyereke-
imnek, unokáimnak, no de Feri is hozzátesz 
az elmondottakhoz.
Végh Ferenc kőművesmester, építőipa-
ri vállalkozó - így szoktam bemutatkozni 
– veszi át a szót a családfő. 1950-ben szü-
lettem Ráckevén. Általános iskola után a 
222-es Szakmunkásképző Intézetben sze-
reztem képesítést Kiskunlacházán. Gyakor-
lati mesterem, tanítóm Éliás János ráckevei 
kőművesmester volt. Neki sokat köszönhe-
tek, szakmai és emberi vonatkozásban egy-
aránt. Iskola után 2-3 évig nála dolgoztam, 
és hiába marasztalt, megvalósítottam ál-
momat: 1973-tól önálló kőműves kisiparos 
vállalkozó lettem. 1975-ben mestervizsgát 
tettem. Zárójelben mondom, hogy mindezt 
megelőzte két év katonaság.
A saját családi házunk után számos magán 
és közületi megbízást teljesítettem munka-
társaimmal főleg Ráckevén, de dolgoztunk 

Lóréven, Szigetbecsén, Lacházán és Dömsö-
dön is. Ezeket látva elmondom magamban: 
ez is az én kezem munkája – és ez jó érzés.
Hogy kiemeljek egyet: a Patay László Városi 
Képtár kivitelezésére szívesen emlékszem 
vissza. Bodzán Antal építész készítette a ter-
veket Patay mester irányításával, és persze 
az én véleményemet, javaslataimat is meg-
hallgatták. Úgy gondolom, elkészülte után 
a város egyik dísze lett. Igaz, hogy volt pár 
„sértett” iparos kollégám, akik dörmögtek 
az orruk alatt, hogy miért a Végh Feri kapott 
erre megbízást. Az igazság az, hogy rajtam 
kívül senki sem vállalta, így én valósítot-
tam meg az épület átalakítását. Az irigység 
örök emberi tulajdonság, amin én túltettem 
magam. A Cadran Pizzéria, a Nagy Rezső 
házból kialakított térlezáró épületegyüttes, 
vagy a református templom kerítése, mind 
az én munkám, és még sorolhatnám.
Hajdúszoboszlón pihentünk feleségemmel 
és baráti társaságban idegenforgalmi kiad-
ványokat nézegettünk. Milyen szép a városo-
tok – mondták. A Ráckevéről szólóban csupa 
olyan kép, városrészlet szerepelt, amelyben 
az én kezem munkája is benne volt. Jó érzés 
volt ezt magamban elkönyvelnem.
Nem röstelltem a szakmai kihívásokat fel-
vállalni, továbbképzésekre jártam, bújtam 
a szakkönyveket. Az is belefért, hogy időről 
időre megtaláltak a városvezetés kérései 
némi társadalmi munkára, és én ezek elől 
sem tértem ki. Az alszögi óvodát kisiparos 
kollégákkal így építettük.
Szigetbecsén az André Kertész Emlékház 
teljes falazását vállaltam, Szulában pedig a 
járdaépítést.
A napi munkám része volt hosszú évekig az 
utánpótlás nevelés is. A lacházi szakmun-
kásképző iskolából húsznál több kőműves 
tanuló nálam gyakorolt, nálam tanulta a 
szakmát. A szakközépiskolás részleg tanu-
lóinak én mutattam be a gyakorlatban pél-
dául egy ház födémszerkezetének építését. 
Bízom benne, hogy sok fiatallal sikerült 
megszerettetnem ezt a szép, bár fizikailag 
fárasztó szakmát. 
Persze volt negatív élményem is. Az egyik 
nehezen beilleszkedő fiútól megkérdeztem 
miért akar kőműves lenni. Azt felelte: „Mert 
itt sokat lehet keresni.” Igaz, válaszoltam, de 
sokat is kell érte dolgozni, és a gyakorla-
ton lévő tanulónak nem jár fizetés. Másnap 
anyjával együtt jelent meg a fiatal fiú. Az 
anyukának minden voltam, csak jó ember 

Az 50. évi házasság megerősítéskor
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Búcsú Darabont Máriától

nem… Szükségszerű, hogy ezek után elvál-
tak útjaink. Tudni kell, hogy tanulót foglal-
koztató mesternek senkitől (sem az iskolá-
tól, sem az államtól) nem járt fizetés.
Elszaladtak az évek. A Covid idején nem 
dolgozhattam. Fiam és dömsödi kollégája 
az én távirányításommal még fölépítettek 
egy ún. okos házat a Bercsényi utca végén, 
ami nagyon precíz munkát igényelt, az 
alapozástól kezdve a falazásig, mert síkra 
csiszolt téglákból, ragasztással készültek a 
falak. Fiamék hiba nélkül megoldották. A 
Covid után a segéderő minőségének romlá-

sa miatt pár kisebb megbízástól eltekintve 
már nem vállaltam új megbízást. Befejez-
tem az aktív munkát.
Nagy törés volt ez az életemben. Nem talál-
tam a helyem, míg végre 2022-ben a felesé-
gem üzletében csomagpult létesült. Ez in-
terneten rendelt csomagok átvételét jelenti. 
Most ez a feladatom, munkám. Volt megren-
delőimmel, ismerősökkel találkozom így.
56 évig dolgoztam, mint kőműves, ez most 
a levezetés.
Szülővárosom szeretete az évek múlásával 
csak erősödött. Ahol tudtam, segítettem. 

Néha elszomorít, ha valahol rendetlensé-
get, hanyagságot tapasztalok. Büszke va-
gyok, hogy gyermekeim is itt élnek, nem 
mentek el. Máté fiam, akit munkája kü-
lönböző helyszínekre szólít, napi 2-2 órát 
utazik, mégis itt lakik Ráckevén. A bolt a 
családi kupaktanácsok helye. A fiúk szinte 
naponta betoppannak és ez jó.
Azt kérem a Gondviseléstől, maradjon ez 
így még sokáig.

Lejegyezte: 
Fegyó Béla

„Akkor lennék boldog, ha mindent megmutat-
tam…” /Bródy János

Darabont Mária 1956. október 29-én szü-
letett. Idén lett volna 67 éves. Családjá-
val kezdetben Dunaújvárosban éltek, ott 
töltötte gyermekkorát. Édesapja Dara-
bont Lajos, édesanyja Csaplár Margit volt. 
Közgazdasági szakközépiskolába járt. Az 
érettségi bizonyítványt 1976-ban szerezte 
meg. Szülei válása után ketten maradtak 
az Édesanyjával, Margit nénivel. Először 
Dömsödön laktak, majd 1978-ban átköl-
töztek Ráckevére. 1987-től 2003. június 30-
ig dolgozott a ráckevei Városi Könyvtárban. 
Munka mellett szerezte meg a főiskolai 
diplomát. Ezután a ráckevei Ránki György 
Alapfokú Művészeti Iskolában volt iskolai 
könyvtáros. 2015. októberétől 2022. ápri-
lisáig dolgozott az Érdi SZC Kiskunlacházi 
Technikum és Szakképző Iskolában szin-
tén, mint iskolai könyvtáros. Feladatköré-
be tartozott a tanulói és tanári kölcsönzé-

sek lebonyolítása, a tankönyvrendelés és a 
könyvtár napi életének a megszervezése. 
Az iskolában eltöltött 7 év alatt jó kapcso-
latot alakított ki a diákokkal és oktatókkal, 
az iskolai rendezvényeken nagy örömmel 
vett részt, aktív tagja volt a közösségnek. 
Innen ment nyugdíjba. Ekkor már egyedül 
volt, édesanyja nem élt.

Nyitott volt, közvetlen, könnyen barátko-
zott. Szerette az életet, a szép pillanatokat. 
Amíg fizikailag bírta, szívesen kertészke-
dett. Gyönyörű természetfotóira sokan 
szívesen emlékeznek majd. Alapító tagja 
volt a 2005-ben alakult Alkotóművészek és 
Művészetbarátok Ráckevei Egyesületének, 
mely Ráckeve és a környékbeli települé-
sek tehetséges alkotóit gyűjtötte egybe. A 
kezdetektől fogva színesítette az egyesület 
tárlatait a természet szeretetéről, megbe-
csüléséről valló fotóin. Lelkesen vett részt 
alkotótáboraikban, naphosszat a termé-
szetet járva és faggatva titkairól. Alkotói 
ars poeticája volt, hogy a mai világban, a 
„ráérés korában”, ahogy ő nevezte, állandó-
an rohanunk, és elmegyünk minden apró 
szépség mellett, de Ő Pissarroval együtt 
vallotta, hogy „Boldogok azok, akik észreve-
szik a szépet olyan helyeken, ahol mások sem-
mit sem látnak. Minden szép, csak jól kell tudni 
nézni.” Képein ezeket az apró szépségeket 
akarta megmutatni. Vagyis a LÁTÁS-t. Fotói 
főszereplői nem csupán fatörzsek, virágok, 
nádszálak vagy éppen pillangók, hanem 
egyedi karakterrel rendelkező példányai 
Isten teremtményeinek. A hullámzó ná-
das, vagy dunai víztükör nem csupán egy 
légköri jelenség okozta ritmikus mozgás, 
hanem a nyugalom, elmélkedés lehetősé-
ge, a teremtett világ harmóniájának meg-
testesítője is. Megmutatta képein az ál-
landóság váltakozását, az állandóságot a 

változásban. Az évszakoknak, az élőlények 
életszakaszainak, a napszakoknak a válto-
zása, azaz a Természet rendje foglalkoztat-
ta. Tehát a RITMUS. A fotózás lényegét így 
fogalmazta meg: „Tapasztalatom szerint a jó 
fotó létrehozásának titka nem a gép, a technika 
birtoklása. Egy fényképezőgépet talán a festő 
ecsetjével, vagy a szobrász vésőjével lehet össze-
hasonlítani, amit pénzért meg lehet venni. Ke-
vés hozzá a fotózás „trükkjeinek” ismerete is. A 
legfontosabb a „látás”képessége.” Tagja volt az 
amatőr fotósok által 2010. decemberében 
létrehozott ráckevei Foto Art Keve Egyesü-
letnek is. Fényképeit egy ideig rendszeresen 
láthattuk a Ráckevei Újságban. A város kul-
turális eseményein szívesen vett részt, ezért 
hozzá mindig lehetett fordulni egy-egy jól 
sikerült eseményfotóért, amelyben mindig 
több volt, mint a dokumentalista fotó lát-
ványa. Nélküle az újság képi világa sokkal 
szegényesebb lett volna, ezért örök hálával 
és szeretettel őrzik meg és emlékeztetnek 
majd mindig e lapok Máriára.

Fotósként mottójának Bródy János szövegét 
választotta:
„Ha én ablak volnék, akkora nagy lennék,
Hogy az egész világ láthatóvá váljék,
Megértő szemekkel átnéznének rajtam,
Akkor lennék boldog, ha mindent megmutattam.”

2023. szeptember 24-én hagyott itt ben-
nünket. Hiányozni fogsz, kedves Mária, 
finom humoroddal és jószándékú, de 
egyenes véleményeddel, azzal a szere-
tettel, amellyel Te mindig odafordultál 
az elesettebbek felé. Mi, akik szerettünk 
Téged, már nem tudtunk többet segíteni. 
Egyedül cipelted lelked és tested terheit…
Nyugodj békében!

Összeállította: Deminger Ágnes

A fotózás szerelmese
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A Szent Mihály Otthon megnyitotta kapuit
Új intézménnyel bővült a Katolikus Szeretetszolgálat

A Katolikus Szeretetszolgálat intézményhá-
lózata 2023. június elején a ráckevei Szent 
Mihály Otthonnal bővült. A korábban Zöld-
liget Integrált Szociális Intézmény az álla-
mi fenttartásból került a Szeretetszolgálat 
közösségébe.

A mellékelt interjút Medvés Erika intéz-
ményvezető asszonnyal készítettük annak 
érdekében, hogy jobban megismerhesse a 
társadalom – különösen a helyi közösség – 
az Otthont, annak működését, különleges 
atmoszféráját.

„Ráckeve a vizek városa, ahol érdemes kiköt-
ni” – hirdeti a Duna-menti, festői kisváros. 
És valóban, a nyugodt, békés környezet, 
a remek sportolási és kirándulási lehető-
ségek, a főváros közelsége nem csupán a 
családok, hanem az idősebb korosztály 
számára is vonzó opció. Június elején már 
hírt adtunk róla, most viszont kicsit alapo-
sabban bemutatjuk a Katolikus Szeretet-
szolgálat új intézményét, a ráckevei Szent 
Mihály Otthont, amely a soroksári Názáret 
Otthon tagintézménye lett – ezért Medvés 
Erika intézményvezető asszony válaszolt 
kérdéseinkre.

Milyen adottságai vannak az új intézménynek?
A Szent Mihály Otthon 64 embernek biz-
tosít otthont idős éveikre. Az épület alapa-
dottsága megfelel arra, hogy egy kényel-
mes, a mai kor elvárásainak megfelelő idős 
otthoni környezetet biztosítson. A demen-

ciával élő időskorúak száma világszerte 
nagy mértékben növekszik. Ez a tenden-
cia látható a hozzánk beérkező kérelmek 
alapján is. A demens idősek fogadására is 
alkalmas az otthonunk, hiszen az épület 
földszintje és az intézmény kertje is lehető-
séget biztosít arra, hogy az akár közép vagy 
súlyos demenciával élő lakóink is bizton-
ságos környezetben tölthessék napjaikat. 
Az épület és környezete kisebb felújításra, 
karbantartásra szorul melynek az üteme-
zési terve most készül. Az intézmény orvo-
sa látja el a háziorvos feladatát, így minden 
olyan tevékenységet is, amelyet eddig az 
otthonukban élő időseknek saját maguk-
nak, vagy hozzátartozóiknak kellett elvé-
gezniük. Az ételt egy kiskunlacházi otthon 
konyhájáról szállítjuk, ahonnan a diétás 
étkezést is biztosítjuk. 

Hogyan fogadták az intézmény munkavállalói 
a fenntartóváltást?
A gondozás szempontjából szerencsések 
vagyunk, hiszen teljes, szakképzett gon-
dozói létszámmal dolgozunk, zavartalanul 
készíthetünk beosztást a nyári szabadságo-
lások idején is.

A fenntartóváltás, mint minden változás 
nagy izgalmat váltott ki az intézmény éle-
tében. Kérdések merültek fel arra vonatko-
zóan, hogy mit várunk el a dolgozóktól, az 
eddigi munkájuk megfelel-e és ha változást 
kérünk, arra vajon alkalmasak lesznek-e. 
Ezek a kérdések merültek fel a csoportos 
megbeszéléseken, amelyet az átvételt kö-
vető napokban tartottunk a telephelyveze-
tő irányításával. A munkatársak nyitottak 
voltak a terveinkre, szívesen veszik az újí-
tásokat, mind azt, amivel könnyebbé, szí-
nesebbé tehetik a lakók mindennapjait. A 
lakók számára a térítési díj alakulása volt a 
legfontosabb kérdés.

Tagintézményként lett létrehozva a Szent Mi-
hály Otthon. Intézményvezetőként ez milyen 
változást hozott az Ön életében?
Mivel integrált intézményről van szó, így 
komplexen a székhelyet és a telephelyet 
is érintette a változás. A telephelynek is át 
kellett állnia arra, hogy a hét egyes napjain 
Ráckevén végzem a munkám és így nekik 
is alkalmazkodniuk kell a megváltozott 
munkarendemhez. A telephelyvezetővel 
folyamatos kapcsolatban vagyok, hiszen 

a mindennapi tevékenységek elvégzése 
során merülnek fel a kérdések. Az elmúlt 
másfél hónap az intézményi működés za-
vartalan folytatásához szükséges szerző-
dések meg- és újra kötéséről, az informa-
tikai rendszer hiányosságainak pótlásáról 
szólt.
Az intézmény átvétele számomra is munka 
és időigényes, de megéri. Pozitív fogadta-
tást kaptunk a dolgozók részéről és a lakók 
is szívesen veszik és várják a változásokat. 
Nagy hangsúlyt fektetünk a napi szaba-
didős programok szervezésére, az időseink 
általános és egészségügyi állapotának fel-
térképezésére, valamint a hiányzó gondo-

zotti létszám feltöltésére. Nagy lendület-
tel kezdtünk volna hozzá az épület házon 
belüli karbantartási feladatainak elvég-
zésére, de sajnos karbantartó-keresésben 
vagyunk jelenleg, így egy kicsit tolódik 
ennek a megvalósítása. A két intézmény 
együttes vezetése komplexebb szervezést 
igényel részemről, mint ami eddig volt. Én 
magam is azt keresem most hogyan tudok 
megfelelő óraszámban jelen lenni mind a 
két telephelyen, hogyan osszak le bizonyos 
feladatokat, hogyan kapcsoljuk be a folya-
matokba a telephelyünket. Örömteli hír, 
hogy bővülni tudott az intézményünk a  
ráckevei telephellyel és bízunk benne, hogy 
sikerül megteremteni a megfelelő légkört a 
ránkbízottaknak.

Benkóczyné Mácsai Kornélia
sajtómunkatárs

Katolikus Szeretetszolgálat

Medvés Erika Fotó: turán Cintia

Az idősotthon terasza
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Beköszöntött az ősz a konyhába is...
Lecsó és minden, ami birs

Lecsós változatok

Birsből készült finomságok

A lecsót a hagyományos ételek közé sorol-
juk. Nemcsak nekünk, hanem a világ több 
országának is megvan saját lecsója. Pap-
rika, paradicsom, hagyma az alap, ehhez 
jönnek a kedvenc zöldségek. Mindenkinek 
megvan a kedvenc receptje. Mi több válto-
zatot szeretünk:

Tojásos lecsó

Hozzávalók: 1 szelet házi füstölt szalonna csí-
kozva, 2 db nagyobb hagyma félbe-majd ka-
rikázva, 6-7 db paprika karikázva, 3 nagyobb 
paradicsom a héja nélkül kockázva, 5 db tojás, 
6-7 db virsli karikázva, só, bors, pici chilidara.
Olajon pirítom a szalonnát, majd a hagymát 
hozzáadom, kevés só, utána a paprika 
és a paradicsom. A karikázott virsli után 
fűszerezem, majd a felvert tojással készre 
kavarom. Édesanyám készítette így és füstölt  
kolbásszal… Nagyon finom kenyérrel, de én 
pirítóssal szeretem. Készülhet lecsókolbásszal, 
füstölt kolbásszal, rizzsel, nokedlivel.

Tarhonyás lecsó

Hozzávalók: ugyanaz, mint a lecsónál, tojás 
nélkül + külön elkészítve 400 gr kézi tarhonya.
Elkészítem a lecsót a szalonnával, hagymá-
val, paprikával, paradicsommal, virslivel. 
Külön készül a tarhonya. Olajon jól meg-
pirítom a tarhonyát, majd felöntöm vízzel, 
sózom, borsozom, kávéskanálnyi fokhagy-
maport adok hozzá, készre főzöm. Összeke-
verem a lecsóval, egyet rottyantom.

Petrezselymes lecsó

Egy nagy kedvenc a petrezselymes „lecsó”.
Ez a recept olasz unokatestvéremtől szár-
mazik. Szeretjük, mert nem csak köret le-
het, hanem előétel is, pirítóssal, pici parme-
zánnal, hidegen-melegen tökéletes.
Hozzávalók: 2-3 színes kaliforniai paprika 
kockázva, 3-4 db lilahagyma cikkekre vágva, 
2-3 kis cukkini kockázva héjastól, 3 gerezd 
fokhagyma szelve, 3 db paradicsom héja 
nélkül kockázva, kb. 4-5 dl paradicsompüré, 
só, bors, oregano, bazsalikom, pötty cukor, 
balzsamecet, 1 nagy csokor petrezselyem.
Wookban készítem. A fokhagymát olajra 
dobom, majd a hagymát teszem rá, picit 
párolom, majd jöhet a paprika, cukkini, pa-

radicsompüré. Egy pötty cukrot adok hoz-
zá, ettől selymesebb lesz az étel. A fele adag 
petrezselyem is belekerül, majd a kocká-
zott paradicsom. Ízesítem, oreganoval, pici 
chilidarával végül balzsamecet kerül bele. 
Amikor készen van a másik adag petrezse-
lyemmel megszórom. Sültek mellé nagyon 
kedveljük. Néha padlizsánnal készítem, az 
megint egy másik „lecsó”.

Rengeteg ételhez használok lecsót…Ilyen a 
lecsós csirkemáj, lecsós tarja, lecsós hal, le-
csóval töltött húsok, lecsókrémek.

Természetesen télire is készül lecsó, de erről 
majd külön írok!

Kívánok jó étvágyat és jó egészséget!

Fejérdy Győzőné/MARI

Lassan megcsípi a dér a birs almát-körtét. 
Illatozik az egész kert tőle. Boldog lehet 
akinek van birs gyümölcse, igen különle-
ges finomságokat készíthet belőle. Nekem 
különlegesen kedves a szívemnek ez a gyü-
mölcs, mert Székelyföldön nem termett 
meg. Ha valahonnan „küssőföldről” kap-
tuk egy birset, feltettük a szekrény tetejére, 
és ott árasztotta illatát sok időn keresztül. 
Lehet, hogy most már ott is van, mert az 
éghajlat 50 esztendő alatt teljesen megvál-
tozott. Akkoriban ki gondolta volna, hogy 
most már ott is saját szőlőből készítik a 
bort, és nem pityókával cserélik a szőlőt. 
Jó pár éve megterem a paradicsom is. Hát, 
változik a világ.

Kompót citrommal

A meghámozott birsalmát ujjnyi vastag 
cikkekre vágom, kevés vízben félpuhára 
főzöm, leszűröm, üvegekbe rakom. Sziru-
pot készítek 1,5 l vízből, 1 kg cukorral. For-
rástól 10 percet főzöm. Ekkor belecsavarok 
2 citrom levét, és kihűtöm. A hideg szirup-
pal felöntöm az üvegeket, lekötöm és 10 
percig gőzölöm.

Birsalma rummal

3 kg érett birset megtisztítunk, szép ha-
sábokra vágjuk. 2 liter vizet 1 kg cukor-

ral felforralunk, belerakunk annyi birset, 
amennyi a tetején elfér, és puhára főzzük. 
Szűrőbe szedjük ki, lecsepegtetjük, majd 
belerakjuk üvegekbe. Amikor az egész gyü-
mölcs kifőtt, a levét kissé besűrítjük, majd 
belekeverünk késhegynyi szalicilt, a gyü-
mölcsre töltjük. Ráöntünk egy ujjnyi ru-
mot, és lekötjük.

Kocsonya birshéjból

Az egyéb készítményekből maradt birshéjat, 
magházat főni tesszük, annyi vízzel amennyi 
ellepi, és addig főzzük, míg a lé negyedére 
apad. Akkor gézen átszűrjük, préselés nélkül. 
A lé literéhez 50-60 dkg cukrot keverünk, és 
kocsonyapróbáig főzzük. Forrón üvegekbe 
töltjük, és másnap lekötjük.

Birskocsonya és sajt egyszerre

A birset megmossuk, szárát, kelyhét ki-
vágjuk. Magházával együtt felszeletel-
jük, leöntjük kilónként 7 dl vízzel, hoz-
záadunk literenként 3 g citromsavat, és 
puhára főzzük. Amikor a birs teljesen 
megpuhult, gézen át préselés nélkül a le-
vét lecsurgatjuk.

Most megmérjük a kapott levet, és min-
den literhez adunk 80 dkg cukrot, és ko-
csonyapróbáig főzzük, közben lehaboz-
zuk. Forrón öntjük üvegekbe, másnap 
kötjük le.

A leszűrt birshúst áttörjük, megmérjük. 
Ahány kiló, ua. cukrot teszünk hozzá, és 
minden kiló cukorra 2 dl vizet. A cukrot a 
vízzel gömbpróbáig főzzük, beletesszük a 
pépet, és egy citrom levét. 10 percig kever-
getve főzzük. Finom olajjal kikent formába 
öntjük. Miután megkeményedett, deszkára 
borítjuk, és forgatva minden oldalán meg-
szárítjuk. Kiöntés előtt tehetünk bele dara-
bos diót is.

Éretlen birsből világosabb, érettből piro-
sabb lesz a sajt.

Ezek a finomságok a gyerekek kedvencei, 
ne sajnálják rá az időt többet ér mint a 
boltban vásárolt édesség, és nagyon sok vi-
tamin van benne.

Szász Veronika
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VELÜNK BIZTONSÁGBAN VAN
Gondoskodunk arról, ami a legfontosabb *Az ajánlat 36 hónapos hűségidővel érvényes.

Esztétikus, vezeték nélküli

Riasztórendszer
munkadíjjal együtt

99 000 Ft
+ áfától*

járőrautós távfelügyeleti szolgáltatás

havi 3 900 Ft
+ áfa

+36 70 428 9845

+36 70 311 9152

sionsecurity.hu
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Lapzárta
A Ráckevei Újság

2023. NOVEMBERI SZÁMÁNAK
lapzártája:

2023. október 24., 12.00 óra.
Kérem a lapzárta pontos betartását!
A kéziratok elfogadása nem je-
lenti azok feltétlen megjelente-

tését! A hirdetések valódiságáért 
felelősséget nem vállalunk!

Az újságban közölt cikkek tartalma 
nem minden esetben tükrözi a ki-

adó és a szerkesztőség véleményét, 
és nem vállalnak érte felelősséget.

E-mail elérhetőség:
jreka2026@gmail.com

rackeve@rackeve.hu
Kérjük írásaikat, cikkeiket, 

információikat, hirdetéseiket 
ezekre a címekre küldjék.

Köszönettel:
Jáki Réka, szerkesztő

Ráckevei Újság
 • Felelős kiadó: dr. Jambrik Anna jegyző

• Felelős szerkesztő: Jáki Réka
• e-mail cím: rackeve@rackeve.hu  

• jreka2026@gmail.com
• Szerkesztőség: 2300 Ráckeve, Szent István tér 4. • 

Nyomda: West-Graph Kft. Szigethalom • Eng. sz.: III/
PHF/149P/1989 

• ISSN 0864-9502 • Megjelenik: havonta

A házhoz menő szelektív hullAdékok szállítási rendje

A dtkh Az AlábbiAkbAn tájékoztAtjA önt Az újrAhAsznosíthAtó 
csomAgolási és A zöldhullAdék gyűjtéséről.

A csomAgolási hullAdékok gyűjtésének időpontjAi: 
ráckeve: október 9., 23. november 6., 20. 

ÜdÜlőterÜlet: október 3., 17., 31. november 14., 28.
A zöldhullAdék gyűjtésének időpontjAi:

ráckeve: október 24. november 21. 
ÜdÜlőterÜlet: október 23. november 20.

megértésÜket és segítő közreműködésÜket köszönjÜk!
ÜgyfélszolgálAtunk elérhetőségei:

cím: dtkh nonprofit kft. 2700 cegléd, kút u. 5.
telefon: 53/500-152; 53/500-153 e-mAil: ugyfelszolgAlAt@dtkh.hu; 

honlAp: www.dtkh.hu

ALMAVÁSÁR A GYÜMÖLCSÖSBEN

Szigetbecse és Makád közötti út mellett
szeptember 09-től október 15-ig

minden nap 9-16 óráig!

Széles fajtaválaszték őszi és téli almákból!
Tel.: 06-30-900-5898

Kövessen bennünket a Varga alma facebook oldalán!
GPS koordináták: 47.114115, 18.941236

kútfúrás 110-es csAtornAcsővel! gArAnciávAl

telefonszám: +36-30-964-0485Családi és társasházak homlokzati hőszigetelése, külső 
homlokzat felújítás, színezés, festés, ereszdeszka 
mázolás állványozással is, Bronya ultravékony 
hőszigetelő bevonat szobafestés, mázolás, tapétázás. 
Kiss István 0620/3334-489 deltabau54@gmail.com

22 éve Ráckeve belvárosában működő 
UTAZÁSI IRODA

ELADÓ
Érdeklődni személyesen lehet,

telefonon történt előzetes egyeztetést követően.
Telefonszám: 06/30-354-1612

Gyermek ortopédiai szakrendelés

Tisztelt lakosság! Ráckeve Város Szakorvosi Rendelőintézete az 
Ortopédiai szakrendelésen belül 2023. szeptember 07-től elin-
dítja a NEAK finanszírozott gyermek ortopédiai szakrendelé-
sét. A szakrendelés keretein belül a 6 hetes korban végzendő 
csecsemő csípő szűrést (ultrahang és fizikális vizsgálat), va-
lamint 16 éves korig gyermek ortopédiai szakvizsgálatot vég-
zünk. A rendelés beutaló köteles, illetve előjegyzéssel vehető 
igénybe. Időpontot a betegfelvételen (+36-24-519-200, +36-
24-519-400) szükséges kérni.

dr. Végh László főigazgató
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Felújítás 
Austrotherm 
szigeteléssel a 
Marcsi Tüzépen!
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